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. مقدمات۱درس اول

تعریف علم نحو

. از کیفیت ارتباط کلمات با یکدیگر بحث میکند.۱

. از چگونگی ساختن جمله بحث میکند.۲

از تغییر و یا عدم تغییر حرکت آخر کلمات به لحاظ اعراب و بناء بحث میکند.

موضوع علم نحو

از نظر چگونگی حرکت آخرش در جمله، مورد گفت و گو است.. کلمه۱

از نظر پیوند اجزای آن با یکدیگر و ارتباط آن با سایر اجزای کلام مورد بحث قرار می گیرد.. جمله۲

محفوظ ماندن از خطا در گفتار و نوشتار.فایده علم نحو

معرب و مبنی

معرب

کلمه ای است که آخر آن بر حسب اختلاف عوامل، تغییر پذیرد.تعریف

جاءَ سَعِیدٌ

رَا�یْتُ سَعِیداً

سَمِعْتُ مِنْ سَعِیدٍ

اعراب

علامت آخر کلمه معرب است که پیوسته تغییر می پذیرد.تعریف

اقسام

یَضْرِبُکلمه ای را که رفع دارد، مرفوع می نامند.. رفع۱

یَضْرِبَکلمه ای را که نصب دارد، منصوب می نامند.. نصب۲

سَعِیدٍکلمه ای که جَرّ دارد، مجرور نامیده می شود.جَرّ

یَضْرِبْکلمه ای که جزم دارد، مجزوم نامیده می شود.جزم

مبنی

کلمه ای است که آخر آن همیشه به یک حالت، ثابت است.تعریف

جاءَ هَـٰذا

رَا�یْتُ هَـٰذا

سَمِعْتُ مِنْ هَـٰذا

بناء

ثابت ماندن حرکت آخر کلمهٔ مبنی است.تعریف

اقسام

نَحْنُحرکت بنایی آن، ضمّه است.. مبنی بر ضم۱ّ

ا�نْتَحرکت بنایی آن، فتحه است.. مبنی بر فتح۲

ل ِـحرکت بنایی آن، کسره است.. مبنی بر کسر۳

ا�نْتُمْحرکت بنایی آن، سکون است.. مبنی بر سکون۴

نکات درس
کلمات مبنی که به «َــ ـ ا»، «ِـــ ي» و «ُـــ و» ختم شوند، مبنی بر سکون هستند.

«ا�لـیٰ» (مبنی بر سکون)

«فِـي» (مبنی بر سکون)

از میان چهار قسم اعراب، یعنی «رفع، نصب، جرّ و جزم»؛ جَرّ مخصوص اسم، جزم مخصوص فعل و رفع و نصب، مشترک میان اسم و فعل است.
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کلمه. اعراب ظاهری، تقدیری ، محلّی۲درس دوم

اعراب معربمعرب

اعرابی است که در کلمه ظاهر می شود؛ خواه، به حرف باشد یا به حرکت.تعریفظاهری

سَعِیداً

سَعِیدٍ

سَعِیدٌ

تقدیری

اعراب کلمه  های معربی است که به علّتی نتوانند اعراب ظاهری قبول کنند.تعریف

جاءَ الْمُرتَضیٰ

سَمِعْتُ مِنَ الْـهَادِي

رَا�یْتُ ا�بي

اقسام

اسمی است که حرف آخر آن الف مقصوره (یٰ _ اٰ) باشد.تعریف. اسم مقصور۱

کُبْریٰ

الهُدیٰ

العَصَا

هر سه حالت اعرابی اسم مقصور (رفع، نصب و جرّ) تقدیری است.نکته

اسمی است که آخرش یاء (ي) غیر مشدد ماقبل مکسور باشد.تعریف. اسم منقوص۲

اَلْهَادِي

اَلْقَاضِي

اَلْوَافِي

اعراب اسم منقوص، فقط در دو حالت (رفعی) و (جرّی)، تقدیری است؛ درحالیکه اعراب آن در حالت (نصبی)، ظاهری است.نکته

اسمی که متصل به ضمیر متکلم وحده (ي) باشد.تعریف. اسم متصل به ضمیر متکلم وحده۳

کِتابِي

عَیْنِي

ا�بِي

اعراب این اسم ها در هر سه حالت (رفع، نصب و جرّ)، تقدیری است.نکته

محلّیاعراب مبنیمبنی
نَصَرَ هَـٰذا ذَاکَهرگاه کلمه مبنی و یا جمله و یا شبه جمله ای در محل کلمهٔ معربی قرار گیرد، اعراب محلّی خواهد داشت.تعریف

جمله و شبه جمله در حکم کلمهٔ مبنی هستند؛ بنابراین اعراب آنها محلّی است.نکته
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. بناء و اعراب فعل۳درس سوم

بناء فعل

فعل ماضی

علامت ها

ذَهَبَ ، ذَهَبَا ، ذَهَبَتْ ، ذَهَبَتَا»۵ و ۴ و ۲ و ۱در صیغه های «مبنی بر فتح

ذَهَبُوا»۳در صیغه «مبنی بر ضمّ

ذَهَبْنَ ، ذَهَبْتَ ، ذَهَبْتُمَا ، ذَهَبْتُمْ ، ذَهَبْتِ ، ذَهَبْتُمَا ، ذَهَبْتُن� ، ذَهَبْتُ ، ذَهَبْنَا)۱۴ و ۱۳ و ۱۲ و ۱۱ و ۱۰ و ۹ و ۸ و ۷ و ۶در بقیه صیغه ها (مبنی بر سکون

نکته ها
. برای تعیین علامت بناء فعل، باید به لام الفعل نگاه کنیم.۱

ر می باشند.۲ . در افعالی که همانند «رَمَیٰ» و «دَعَا»، ناقص هستند و در اصل «رَمَیَ» و «دَعَوَ» بوده اند، باید گفته شود که هرکدام فعل ماضی هستند و مبنی بر فتح مقد�

فعل مضارع

صورت ها
یَذْهَبْنَ ، تَذْهَبْنَ»۱۲ و ۶در صیغه های «اگر با نون جمع مؤنّث همراه شود

یَذْهَبَنْ ، تَذْهَبَنْ ، تَذْهَبَنْ ، ا�ذْهَبُنْ ، نَذْهَبُنْ)۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱در صیغ خمسه (اگر همراه با نون تأکید متصلِ به فعل استعمال شود

علامت ها
یَذْهَبْنَ ، تَذْهَبْنَ»۱۲ و ۶در صیغه های «مبنی بر سکون

یَذْهَبَنْ ، تَذْهَبَنْ ، تَذْهَبَنْ ، ا�ذْهَبُنْ ، نَذْهَبُنْدر صیغ خمسه همراه با نون تأکیدمبنی بر فتح

فعل امر

علامت ها
لِیَذْهَبْنَ ، اِذْهَبْ ، اِذْهَبْنَ» معلوم۱۲ و ۷ و ۶در صیغه های «مبنی بر سکون

اِذْهَبَا ، اِذْهَبُوا ، اِذْهَبِي ، اِذْهَبَا» معلوم۱۱ و ۱۰ و ۹ و ۸در صیغه های «مبنی بر حذف نون(که نیابت از سکون در مفرد می کند)

نکته ها

. شش صیغه مخاطب امر معلوم، مبنی و شش صیغه غایب و دو صیغه متکلم، معرب هستند.۱

. چهارده صیغه امر مجهول، به جز دو صیغه شش و دوازده، معرب هستند.۲

. علامت بناء، در فعل های «اِرْمِ» و «اُدْعُ» و «اِخْشَ»، حذف حرف علّه است.۳

رفع مضارعاعراب فعل

یَذْهَبُ ، یَذْهَبانِ ، یَذْهَبُونَ ، تَذْهَبُهرگاه فعل مضارع از عوامل «نصب و جزم» عاری باشد، مرفوع است.زمان وقوع

علامت
یَذْهَبُ ، تَذْهَبُ ، تَذْهَبُ ، ا�ذْهَبُ ، نَذْهَبُ)۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱در صیغ خمسه (ضمه (ُـــ)

یَذْهَبانِ ، تَذْهَبانِ ، یَذْهَبُونَ ، تَذْهَبُونَ ، تَذْهَبِینَ)۱۱ و ۱۰ و ۹ و ۸ و ۵ و ۳ و ۲در افعال خمسه (نون (نَِ)

نکته ها

. همه افعال، به جز مواردی که در بناء فعل بیان شد، معرب هستند.۱

. فعل مضارع معرب، سه نوع اعراب دارد: ۲
رفع ، نصب ، جزم

. علامت رفع، در صیغ خمسه از افعال ناقص، ضمهٔ مقدّر است.۳

. به هفت صیغه از صیغه های فعل مضارع که علامت رفع در آنها «نون» است، افعال خمسه گفته می شود.۴
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. نصب مضارع۴درس چهارم

علائم نصب

ا�نْ یَذْهَبَ ، ا�نْ تَذْهَبَ ، ا�نْ تَذْهَبَ ، ا�نْ ا�ذْهَبَ ، ا�نْ نَذْهَبَ)۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱در صیغ خمسه (فتحه (َـــ)

ا�نْ یَذْهَبَا ، ا�نْ تَذْهَبَا ، ا�نْ یَذْهَبُوا ، ا�نْ تَذْهَبُوا ، ا�نْ تَذْهَبِي)۱۱ و ۱۰ و ۹ و ۸ و ۵ و ۳ و ۲در افعال خمسه (حذف نون

نکته ها

. فعل مضارع معرب، سه گونه اعراب می پذیرد:۱
رفع ، نصب ، جزم

ر است.۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱. علامت نصبِ «ناقص الفی» در صیغ خمسه (۲ ا�نْ یَخْشیٰ ، ا�نْ تَخْشیٰ ، ا�نْ تَخْشیٰ ، ا�نْ ا�خْشیٰ ، ا�نْ نَخْشیٰ)، فتحهٔ مُقد�

عوامل نصب

. ناصب بالذات۱

ا�نْ
ا�ریدُ ا�نْ ا�تَعَل�مَ الن�حْوَ. علامت رفع را می اندازد و منصوب می کند.۱

. با مابعدش تأویل به مصدر برده می شود که در این صورت برای مجموع آنها محل اعرابی وجود دارد.۲

لَنْ
فَا�نْ لَمْ تَفْعَلُوا وَ لَنْ تَفْعَلُوا فَات�قُوا الن�ارَ.... علامت رفع را می اندازد و منصوب می کند.۱

. در معنا، به سمت نفی ابد می برد و جمله را منفی می کند و معمولا برای «نفی مؤک�د» استفاده می شود.۲

کَیْ

جِئْتُکَ کَیْ ا�تَدَر�سَ. علامت رفع را می اندازد و منصوب می کند.۱

. فعل را مفتوح می کند.۲

. با مابعدش تأویل به مصدر برده می شود که در این صورت برای مجموع آنها محل اعرابی وجود دارد.۳

. فعل مضارع را علّت، برای قبل خودش قرار می دهد.۴

ا�ذَنْ

ا�ذَنْ نُکْرِمَکَ. علامت رفع را می اندازد و منصوب می کند.۱

. فعلی که او منصوب کرده، در جوابِ جمله یِ دیگری است(جمله ی دوم است).۲

. «ا�ذَنْ» با دو شرط، فعل مضارع را نصب می دهد:۳
اِحْتَرِمْ رَئِیسَکَ، ا�ذَنْ یُکْرِمَکَ.. در صدر جواب قرار بگیرد (ابتدای جمله باشد).۱

اِحْتَرِمْ رَئِیسَکَ، ا�ذَنْ یُکْرِمَکَ.. بین «ا�ذَنْ» و فعل، فاصله ای نباشد.۲

ر»۲ . ناصب به «ا�نِ مُقَد�

لام
واءَ لِتَبْرَا� خُذِ الد�

به شرطی که به معنای «علّت» و یا «برای اینکه باشد.

یٰ حَت�
یٰ یَا�تِیَکَ الیَقِینُ وَ اعْبُدْ رَب�کَ حَت�

به شرطی که به معنای «تا اینکه» و یا «حتی اینکه» و به معنای (انتهای غایت) نیز باشد.

ا�و
لاا�سْتَرِیحُ ا�و ا�قُولَ الحَق�

به شرطی که به معنای «اِلیٰ» و یا «اِلاّ» باشد. (انتهای غایت یا بجز)

فاء
اِرْحَمْ فَتُرْحَمَ

به شرطی که به معنای «سبب» و یا «علّت» باشد.

واو
لا تَنْـهَ عَنْ خُلُقٍ وَ تَا�تِیَ مِثْلَهُ

ت) به شرطی که به معنای «همراهی» باشد. (مَعِی�

. نکته ها۳

. فعل مضارع بعد از عوامل نصب، منصوب می شود.۱

. فاء منصوبی که به معنای «سبب» باشد، در جواب «طلب» و یا «نفی» واقع می شود.۲

. واو منصوبی که به معنای «مَعیّت» باشد، در جواب «طلب» و یا «نفی» واقع می شود. (همانند فاء سببیّه)۳
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. جزم مضارع۵درس پنجم

علائم جزم

لَمْ یَذْهَبْ ، لَمْ تَذْهَبْ ، لَمْ تَذْهَبْ ، لَمْ اَذْهَبْ ، لَمْ نَذْهَبْ)۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱در صیغ خمسه (سکون (-ْ--)

لَمْ یَذْهَبا ، لَمْ تَذْهَبا ، لَمْ یَذْهَبُوا ، لَمْ تَذْهَبُوا ، لَمْ تَذْهَبي)۱۱ و ۱۰ و ۹ و ۸ و ۵ و ۳ و ۲در افعال خمسه (حذف نون

) از افعال ناقص۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱در صیغ خمسه (حذف حرف علّه

لَمْ یَرمِ ، لَمْ تَرمِ ، لَمْ تَرمِ ، لَمْ اَرمِ ، لَمْ نَرمِناقص یایی (یَرْمي)

لَمْ یَدْعُ ، لَمْ تَدْعُ ، لَمْ تَدْعُ ، لَمْ اَدْعُ ، لَمْ نَدْعُناقص واوی (یَدْعُو)

لَمْ یَخْشَ ، لَمْ تَخْشَ ، لَمْ تَخْشَ ، لَمْ اَخْشَ ، لَمْ نَخْشَناقص الفی (یَخْشیٰ)

عوامل جزم

حروف جازم

لَمْ تَفْعَلْیک فعل را جزم می دهد.لَمْ

ا ا یَذُوقُوایک فعل را جزم می دهد.لَم� لَم�

لِیُنْفِقْیک فعل را جزم می دهد.لام امر

رَب�نَا لاَ  تُؤَاخِذْنَایک فعل را جزم می دهد.لاء نهی

بْکُمْدو فعل را با هم جزم میدهد.ا�نْ شرط ا�نْ یَشَا� یُعَذ�

اسماء جازم

مَنْ یَعْمَلْ سُوءاً یُجْزَ بِهِدو فعل را با هم جزم میدهد.مَنْ (هرکس)

وَ مَا تَفْعَلُوا مِنْ خَیْرٍ یَعْلَمْهُ اُ�دو فعل را با هم جزم میدهد.مَا (هرآنچه)

مَهْمَا تَا�تِنَا بِهِ مِنْ آیَةٍ لِتَسْحَرَنَا بِهَا فَمَا نَحْنُ لَكَ بِمُؤمِنِینَدو فعل را با هم جزم میدهد.مَهْمَا (هرآنچه،هروقت)

ا�یْنَمَا تَکُونُوا یُدْرِکْکُمُ الْمَوْتُدو فعل را با هم جزم میدهد.ا�یْنَمَا (هرجا)

حَیْثُما یَكُ امْرُؤٌ صَالِحٌ فَکُنْدو فعل را با هم جزم میدهد.حَیْثُمَا (هرجا)

خَلِیلَي� أن�یٰ تَأتِیانِيَ تَأتِیادو فعل را با هم جزم میدهد.ا�نّیٰ (هرجا)

مَتَیٰ یَستَرِفْدِ القومُ أرفِدِدو فعل را با هم جزم میدهد.مَتیٰ (هروقت)

انَ تَفْعَلْ أفعَلْدو فعل را با هم جزم میدهد.ا�یّانَ (هروقت) أی�

أیّاً مَا تَدْعُوا فَلَهُ الاْ�سْمَاءُ الْحُسْنَیدو فعل را با هم جزم میدهد.ا�ی� (هرکدام)

کَیْفَمَا تَجْلِسْ أجْلِسْدو فعل را با هم جزم میدهد.کَیْفَمَا (هرگونه)

موارد وجوبی دخول «فاء جزا» بر «جواب شرط»

ا�نْ جَاءَ زیدٌ فَا�کْرِمْهُ. هرگاه جواب، فعل طلبی باشد.۱

ا�نْ جَاءَ زیدٌ فَعَسیٰ ا�نْ ا�کْرِمَهُ. هرگاه جواب، فعل جامد باشد.۲

ا�نْ جِئْتَ فَقَدْ ا�کْرَمْتُکَ. هرگاه جواب، فعل ماضی مقرون به «قَد» باشد.۳

. هرگاه جواب، فعل منفی به «مَا» یا «لَنْ» باشد.۴
هُ ا�نْ جَاءَني ضَیْفٌ فَمَاا�رُد�

ه ا�نْ جَاءَني ضَیْفٌ فَلَنْ ا�رُد�

. هرگاه جواب، همراه «سین» یا «سَوفَ» باشد.۵
ا�نْ جِئْتَ فَسَوفَ ا�زُورُکَ

ا�نْ جِئْتَ فَسَا�زورُکَ

نکته ها

. فعل مضارع دارای سه علامت جزم است.۱

. هرگاه یکی از عوامل جزم بر سر فعل مضارع درآید، مجزوم می شود.۲

. حروف جازم، یک فعل را جزم می دهند به جز «ا�نْ» که دو فعل را جزم می دهد، فعل اول را به عنوان فعل شرط و فعل دوم را به عنوان جزاء یا جواب شرط.۳

. اسماء جازم که به آنها «اسماء شرط» هم گفته می شود، دو فعل را جزم می دهند و همه آنها، مبنی هستند به جز «ا�ی� که معرب است.۴

تبصره ها

اِضْرِبْ وَ ا�لاّ ا�ضْرِبْ. گاه بعد از «ا�نْ» حرف «لا» در می آید و فعل شرط آن حذف می شود.۱

. فعل مضارع گاه پس از فعل امر یا نهی به صورت مجزوم می آید.۲
مجزوم شدن آن به دلیل وجود حرف شرط و فعل شرطی است که به قرینه حذف شده اند.

اُ� تُفْلِحُوافعل امر قُولُوا لاا�لهَ ا�لا�

لاتَکْفُرْ تَدْخُلِ الجَن�ةَفعل نهی
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)۱. اعراب و بناء اسم، فاعل (۶درس ششم

بعضی از اسماء مبنی

هُوَهمگی مبنی هستند. ضمایر۱

هَ ـٰذاهمگی مبنی هستند. اسماء اشاره۲

ال�ذِيهمگی مبنی هستند. اسماء موصول۳

مَنْهمگی مبنی هستند. اسماء شرط۴

کَیْفَ؟همگی مبنی هستند. اسماء استفهام۵

هَیْهَاتَهمگی مبنی هستند. اسماء افعال۶

نهمگی مبنی هستند. کنایات۷ کَا�ی�

اَلآنَهمگی مبنی هستند. برخی ظروف۸

غاقِهمگی مبنی هستند. اسم صوت۹

ثَلاثَةَ عَشَرَغالباً و گاهاً مبنی هستند. برخی اعداد۱۰

علائم رفع اسم

ضمّه (-ُ--ٌ--)

زَیدٌ. مفرد۱

رِجالٌ. جمع مکسر۲

اَلمُسْلِماتُ. جمع مؤنّث سالم۳

مثنّیالف (-َ--)
رَجُلانِ

مُسْلِمانِ

واو (و)

در جمع مذکر سالم
مُسْلِمُونَ

زَیدُونَ

در اسماء ستّه

ا�بُوهُ. ا�ب (پدر)۱

ا�خُوهُ. ا�خ (برادر)۲

حَمُوهَا. حَم (بستگان شوهر)۳

فُوهُ. فَم (دهان)۴

هَنُوهُ. هَن (چیزی که ذکرش قبیح است)۵

ذُو عِلْمٍ. ذُو (صاحب)۶

مواضع رفع اسم

. فاعل۱

کَتَبَ عَلِی� (علی نوشت)اسم مرفوعی است که بعد از فعل معلوم قرار می گیرد و فعل یا صفتی، به آن نسبت داده می شود.تعریف

اقسام

. اسم ظاهر۱

جَاءَ الحَق� (حق آمد). اسم صریح۱

بَلَغَني ا�ن�کَ نَجَحْتَ (خبر موفقیت تو، به من رسید). اسم مؤوّل۲

. ضمیر۲

ذَهَبَا ، ذَهَبُوا ، ذَهَبْنَ ، ذَهَبْتَ ، ذَهَبْتُمَا ، ذَهَبْتُمْ ، ذَهَبْتِ ، ذَهَبْتُن� ، ذَهَبْتُ ، ذَهَبْنَاا ، و ، نَ ، تَ ، تُمَا ، تُمْ ، تِ ، تُن� ، تُ ، نَا. ضمیر بارز۱

. ضمیر مستتر۲

در جایی که پنهان ماندن ضمیر در فعل واجب بوده و. وجوبی۱
آوردن فاعل به صورت اسم ظاهر، جایز نباشد.

)۱۴ و ۱۳ و ۷در صیغه های (
اُنْصُرْ ، ا�نْصُرُ ، نَنْصُرُ«ا�نْتَ ، ا�نَا ، نَحْنُ»

در جایی که مستتر ماندن ضمیر، ضروری نیست، بلکه. جوازی۲
فاعل می تواند به صورت اسم ظاهر نیز آورده شود.

)۲ و ۱در صیغه های (
نَصَرَ ، نَصَرَتْ«هُوَ ، هِیَ»

. نائب فاعل۲

. مبتدا۳

. خبر۴

. اسم افعال ناقصه۵

. اسم افعال مقاربه۶

. اسم «مَا» ، «لا» و «إنْ» شبیه به «لَیْس»۷

. خبر حروف مشبّهة بالفعل۸

. خبر «لا» نفی جنس۹

نکته ها

. اصل در اسم ها این است که معرب باشند؛ از این رو اکثر اسم ها معرب اند، اما بعضی از اسماء نیز مبنی هستند.۱

. علامت رفع در اصل، ضمّه است و در پاره ای از موارد، «الف» و «واو»، نیابت از ضمّه می کنند.۲

. مجموع ضمایر بارز، یازده عددند.۳

. تعداد «ضمایر بارز» در فعل ماضی (با حذف تکراری  ها)، ده تا ست که سه ضمیر «ا ، و ، ن» در فعل های مضارع و امر نیز تکرار می شوند.۴

. ضمیر بارز «یـ» مخصوص صیغه مفرد مؤنّث مخاطب «فعل مضارع» و «امر» است.۵

).۱۴ و ۱۳ و ۷ و ۴ و ۱ صیغه وجود دارد: (صیغه های ۵. ضمائر مستتر در ۶
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) و نائب فاعل۲. فاعل(۷درس هفتم

مطابقت فعل با فعل

در «مذکّر و مؤنّث بودن»

. اگر فاعل مذکر باشد.۱
نَصَرَ عَلی�واجب است که فعل به صورت مذکر بیاید.. اسم ظاهر باشد.۱

زَیْدٌ ضَرَبَواجب است که فعل به صورت مذکر بیاید.. ضمیر باشد.۲

. اگر فاعل مؤنّث باشد.۲

. اسم ظاهر باشد.۱
نَصَرَتْ فاطِمَةُواجب است که فعل به صورت مؤنّث بیاید.«حقیقی»

. ضمیر باشد.۲
مْسُ طَلَعَتْواجب است که فعل به صورت مؤنّث بیاید.«چه حقیقی و چه مجازی» الش�

. در چند مورد استعمال فعل به هر دو۳
صورتِ مذکّر و مؤنّث جایز است:

مْسُ. هرگاه فاعل اسم ظاهر و مؤنّث مجازی باشد.۱ مْسُ ، طَلَعَتِ الش� طَلَعَ الش�

ذَهَبَ الیَومَ فاطِمَةُ ، ذَهَبَتِ الیَومَ فاطِمَةُ. هرگاه فاعل مؤنّث حقیقی باشد، ولی میان فعل و فاعل، کلمه ای جدایی اندازد.۲

ر باشد.۳ جالُ. هرگاه فاعل، جمع مکس� جالُ ، قامَتِ الر� قامَ الر�

در «عدد»

. اگر «فاعل»، اسم ظاهر باشد، «فعل» همواره به صورت مفرد می آید، هرچند فاعل آن مثنّی یا جمع باشد.۱
ذَهَبَ مُعَل�مٌ ، ذَهَبَ مُعَل�مَانِ ، ذَهَبَ مُعَل�مُونَ

ذَهَبَتْ مُعَل�مَةٌ ، ذَهَبَتْ مُعَل�مَتَانِ ، ذَهَبَتْ مُعَل�مَاتٌ

. اگر «فاعل»، ضمیر باشد با «تغییر فاعل» ، «شکل فعل» نیز تغییر می یابد.۲
اَلمُعَل�مُ ذَهَبَ ، اَلمُعَل�مَانِ ذَهَبَا ، اَلمُعَل�مُونَ ذَهَبُوا

اَلمُعَل�مَةُ ذَهَبَتْ ، اَلمُعَل�مَتانِ ذَهَبَتَا ، اَلمُعَل�مَاتُ ذَهَبْنَ

نکته ها

مْسُ. مؤنّثی که در مقابلش مذکری نباشد، مؤنّث مجازی است.۱ الش�

فاطِمَةُ. مؤنّثی که در مقابلش مذکری باشد، مؤنّث حقیقی است که غالباً برای حیوانات و انسان بکار می رود.۲

ر»، غالباً فعل به صورت مؤنّث آورده شده است.۳ . در قرآن و غیر آن برای فاعلِ «جمع مکس�

قالَتِ الا�عْرابُ

وَجِلَتْ قُلُوبُهُمْ

حَبِطَتْ ا�عْمَالُهُمْ

. نائب فاعل۲

«اسم مرفوعی» است که پس از «فعل مجهول» می آید و فعل مجهول به آن نسبت داده می شود.تعریف

اقسام

. اسم ظاهر۱

مامُ. اسم صریح۱ نُصِرَ الا�

عُلِمَ ا�ن� زیدًا فاضلٌ. اسم مؤوّل۲

. ضمیر۲

نُصِرْتَ ، تُنصَرونَتَ ، واو. ضمیر بارز۱

. ضمیر مستتر۲

در جایی که پنهان ماندن ضمیر در فعل واجب بوده و. وجوبی۱
آوردن نائب فاعل به صورت اسم ظاهر، جایز نباشد.

)۱۴ و ۱۳ و ۷در صیغه های (
نُنْصَرُ«ا�نْتَ ، ا�نَا ، نَحْنُ»

در جایی که مستتر ماندن ضمیر، ضروری نیست، بلکه. جوازی۲
نائب فاعل می تواند به صورت اسم ظاهر نیز آورده شود.

)۲ و ۱در صیغه های (
یُنْصَرُ«هُوَ ، هِیَ»

نکته ها
. در حقیقت، نائب فاعل همان مفعولی است که در فعل معلوم وجود داشته و پس از حذف فاعل، به جای آن آمده و اعراب فاعل را به خود گرفته است.۱

. همه شرایط و مسائلی که در «فاعل» ذکر شد، عیناً درباره «نائب فاعل» صادق و جاری است.۲
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)۱. مرفوعات: مبتدا و خبر (۸درس هشتم

مبتدا

سَعیدٌ عَالِمٌ (سعید دانشمند است)«اسم مرفوعی» است که غالباً در ابتدای کلام قرار می گیرد و حکمی به آن نسبت داده می شود.تعریف

اقسام

هُوَ عَادِلٌ. ضمیر بارز۱

اُ� عَادِلٌ. اسم ظاهر۲

ا�نْ تَصومُوا خیرٌلَکُم. اسم مؤوّل۳

خبر

«عَالِمٌ» در مثال بالا.همان حکمی است که به مبتدا نسبت داده می شود و معنای مبتدا را کامل می کند.تعریف

اقسام

سَعیدٌ عَالِمٌ (سعید عالم است)مشتق. مفرد۱

سَعیدٌ ا�سَدٌ (سعید چون شیر می ماند)جامد

سَعیدٌ ا�خوهُ عالِمٌ (سعید برادرش دانشمند است)با اسم شروع می شود.اسمیّه. جمله۲

سَعیدٌ جاءَ ا�بُوهُ (سعید پدرش آمد)با فعل آغاز می شود.فعلیّه

سَعیدٌ فِي الجَامِعَةِ (سعید در دانشگاه است)جار و مجرور. شبه جمله۳

سَعیدٌ فَوقَ الْکُرْسِی� (سعید روی صندلی است)ظرف

ویژگی های مبتدا و خبر

اَُ� عَادِلٌ. غالباً «مبتدا» به صورت معرفه و «خبر» به صورت نکره به کار می رود.۱

زَیدٌ عَالِمٌ. غالباً «مبتدا»، مقدّم و «خبر» مؤخّر است.۲

اَُ� عَادِلٌ ، زَیدٌ عَالِمٌ. همیشه «مبتدا و خبر» مرفوع اند.۳

ضمیر شأن و قصّه

ضمیر شأن

هُوَ اُ� غَفُورٌضمیر مفرد مذکر غایب (هُوَ) است.تعریف

با آن از شأن کنایه آورده می شود.فایده

بیان عظمت و شکوه و بزرگ داشت واقعیت مورد نظر است.هدف

ضمیر قصّه

ثَةٌضمیر مفرد مؤنّث غایب (هُوَ) است.تعریف هِیَ فاطِمَةُ سَلامُ اِ� عَلَیها مُحَد�

با آن از شأن کنایه آورده می شود.فایده

بیان عظمت و شکوه و بزرگ داشت واقعیت مورد نظر است.هدف

نکته ها
اَُ� عادِلٌ. همه جمله های اسمیّه از «مبتدا و خبر» تشکیل می شوند.۱

جاءَ الحَق�. همه جمله های فعلیّه از «فعل و فاعل» یا «فعل و نائب فاعل» تشکیل می شوند.۲



مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

)۲. مرفوعات: مبتدا و خبر (۹درس نهم

مطابقت خبر و مبتدا
. هرگاه خبر «مشتق» باشد، در عدد و جنس با مبتدا مطابقت می کند.۱

از لحاظ عدد

هَـٰذا طالِبٌاگر مبتدا «مفرد» باشد، خبر به صورت «مفرد» می آید.

هَـٰذانِ طالِبانِاگر مبتدا «مثنیٰ» باشد، خبر به صورت «مثنیٰ» می آید.

هٰؤُلاءِ طالِبُونَاگر مبتدا «جمع» باشد، خبر به صورت «جمع» می آید.

از لحاظ جنس
هَـٰذا طالِبٌاگر مبتدا «مذکر» باشد، خبر به صورت «مذکر» می آید.

هَـٰذِهِ طالِبَةٌاگر مبتدا «مؤنّث» باشد، خبر به صورت «مؤنّث» می آید.

اَلعُلَماءُ سِراجُ الا�مّةِ (دانشمندان مشعل فروزان امّت اند). هرگاه خبر «جامد» باشد، مطابقت مبتدا و خبر لازم نیست.۲

اسم نکره، در مواردی از جمله در صورت های روبه رو دارای «فایده» است که در اصطلاح به آن «نکره مفیده» می گویند:نکره مفیده
رَجُلٌ عَالِمٌ جاءَنِي (مردی دانشمند نزد من آمد). وقتی برای آن «صفتی» آورده شود.۱

ارِ؟ (آیا کسی در خانه است؟). وقتی قبل از آن، «نفی» یا «استفهام» بیاید.۲ هَلْ ا�حَدٌ فِي الد�

موارد وجوبی تقدم خبر بر مبتدا

. اگر خبر، «جارومجرور» یا «ظرف» و مبتدا، «نکره» باشد.۱
ارِ رَجُلٌ. فِي الد�

عِنْدِي قَلَمٌ.

. اگر خبر، از «اسماء صدارت طلب» مانند (اسماء استفهام) باشد.۲
؟ کَیْفَ عَلِی�

ا�یْنَ کِسْرَیٰ؟

. هرگاه در «مبتدا» ضمیری باشد که به جزء خبر بازگردد.۳
ارِ صَاحِبُهَا. فِي الد�

فِي البَیْتِ مَالِکُهَا.

» یا «ا�ن�مَا»، محصور در مبتدا باشد.۴ . هرگاه «خبر» به وسیله «ا�لا�
مَا قَائِمٌ إلا� زیدٌ.

ارِ زیدٌ. ا�ن�مَا فِي الد�

موارد وجوبی تقدم مبتدا بر خبر

. اگر مبتدا از «اسماء صدارت طلب» باشد.۱
مَنْ یَطْلُبْ یَجِدْ.

مَا عِنْدَکَ؟

» و یا به وسیله «ا�ن�ما» محصور در خبر باشد.۲ . اگر «مبتدا» به وسیله « مَا یا ا�نْ یا هَلْ همراه إلا�
دٌ ا�لا� رَسُولٌ. مَا مُحَم�

دٌ رَسُولٌ. ا�ن�مَا مُحَم�

. اگر «مبتدا و خبر» در معرفه و نکره بودن مساوی باشند و قرینه ای برای تعیین مبتدا و خبر وجود نداشته باشد.۳
ا�بوکَ صَدیقي.

کَ صَدیقَتي. ا�م�

هرگاه «نشانه و قرینه ای» در کلام باشد، ممکن است مبتدا یا خبر حذف شود.حذف مبتدا یا خبر
دٌ(خوب است). کَیْفَ حَالُکَ؟    جَی�

مَن عَمِلَ صَالِحاً فَلِنَفسِهِ(هرکس کار شایسته ای انجام دهد، پس برای خودش است).

گاه بین مبتدا و خبر، «ضمیر منفصلی» قرار می گیرد که «تأکیدکنندهٔ نسبت» برای مبتدا است و به آن، «ضمیر فصل و عماد» گفته می شود.ضمیر فصل و عماد
ا�ولئِکَ هُمُ الْمُفْلِحُونَ (فقط آنان رستگارند).

عَلِی� هُوَ العَالِمُ (فقط علی دانشمند است).

نکته ها

رَجُلٌ عَالِمٌ جاءَنِي (مردی دانشمند نزد من آمد). اسم نکره در صورتی که «دارای فایده» باشد، می تواند مبتدا واقع شود.۱

. اصل آن است که مبتدا «پیش از خبر» ذکر شود که به صورت جوازی است؛ ولی در چند مورد از این اصل عدول می شود و «تقدیم خبر بر مبتدا» واجب می شود.۲

. گاهاً تقدم «مبتدا بر خبر» واجب می شود.۳

. ضمیر فصل و عماد در عدد (مفرد، مثنی و جمع بودن) و جنس (مذکر و مؤنّث بودن) با «مبتدا» مطابقت می کند.۴
جُلُ هُوَ العَالِمُ اَلر�

المَرا�ةُ هِیَ العَالِمَةُ
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)۱. نواسخ: افعال ناقصه (۱۰درس دهم

مقدمات

تعریف

جمع «ناسخ» است و به معنای: «لغوکننده و باطل کننده».لغوی

کلماتی هستند که چون بر سر مبتدا و خبر درآیند، اعراب آنها را نسخ و باطل می کنند و خود، اعراب جدیدی به آنها می بخشد.اصطلاحی
کانَ

ا�ن�

اقسام

دسته اول

کانَ زَیدٌ عَالِماً (زید دانشمند بود). افعال ناقصه۱

کادَ الغَائِبُ یَحْضُرُ (نزدیک است که شخص غایب، حاضر شود). افعال مقاربه۲

لا فارِسٌ جَبَاناً (قهرمان اسب سوار، ترسو نیست). حروف شبیه به «لَیْسَ»۳

دسته دوم

ا�ن� اَ� غَفُورٌ (همانا خداوند بسیار آمرزنده است). حروف مشبّهة بالفعل۴

لا رَب� غَیْرُ اِ� (پروردگاری جز ا� نیست). «لا» نفی جنس۵

. افعال ناقصه۱

 فعل بوده و عبارت اند از:۱۳

کانَ زَیدٌ عَالِماً (زید دانشمند بود)کانَ : بود

لَیْسَ العِز� دائِماً (عزت و قدرت همیشگی نیست)لَیْسَ : نیست

صَارَتِ الا�عمَالُ قَلاَئِد في الاْ�عناق (اعمالشان همانند قلاده هایی در گردن شان شد)صَارَ : شد ، گردید

ا�صْبَحَ المَریضُ سَالِماً (شخص بیمار، هنگام صبح سالم شد)ا�صْبَحَ : شد (در هنگام صبح)

ا�ضْحَیٰ زِیدٌ عَالِمً (زید در هنگام ظهر، عالم شد)ا�ضْحَیٰ : شد (در هنگام ظهر)

حِیحُ مَرِیضاً (شخص سالم، هنگام شب بیمار شد)ا�مسَیٰ : شد (در هنگام شب) ا�مْسَیٰ الص�

ظَل� وَجْهُهُ مُسْوَدّاً (چهره اش در طول روز سیاه شد)ظَل� : شد (در طول روز)

بَاتَ عُمَرٌ جَاهِلً (عمر در طول شب نادان شد)بَاتَ : شد (در طول شب)

مَازَالَ الْمُؤمِنُونَ صَادِقینَ (مؤمنان همیشه راستگویند)مَازَالَ ، مَادَامَ ، مَابَرحَ ، مَاانْفَک� ، مَافَتِئَ (این پنج فعل نشان دهنده «دوام نسبت موجود در جمله» هستند)

عمل افعال ناقصه

. افعال ناقصه بر سرِ «مبتدا و خبر» درآمده و مبتدا را رفع و خبر را نصب می دهند.۱
کانَ زَیدٌ عَالِماً (زید دانشمند بود)

لَیْسَ العِز� دائِماً (عزت و قدرت همیشگی نیست)

کانَ زَیدٌ عَالِماً (زید دانشمند بود). مبتدای مرفوع شده را «اسم» این افعال و خبرِ منصوب شده را «خبر» این افعال می نامند.۲
زَیدٌ (اسمِ کانَ)

عَالِماً (خبرِ کانَ)

اقسام خبر افعال ناقصه

کانَ زیدٌ عَادِلاً (زید دادگر بود)مشتق. مفرد۱

صَارَ زَیدٌ ا�سَداً (زید چون شیر شد)جامد

کانَ سَعیدٌ ا�خُوهُ قَائِمٌ (سعید برادرش ایستاده بود)با اسم شروع می شود.اسمیّه. جمله۲

کانَ سَعیدٌ قَدْ ذَهَبَ ا�لَیٰ المَدْرَسَةِ (سعید به مدرسه رفته بود)با فعل آغاز می شود.فعلیّه

فِ (علم آموزان در کلاس بودند)جار و مجرور. شبه جمله۳ کانَ المُتَعَل�مُونَ فِي الص�

لامِیذُ عِنْدَ مُعَل�مِهِمْ (دانش آموزان نزد معلمشان نیستند)ظرف لَیْسَ الت�

عمل مشتقات افعال ناقصه

مشتقات «افعال ناقصه» نیز همانند ماضی این افعال، «مبتدا» را مرفوع و «خبر» را منصوب می کنند.عمل مشتقات

نمونه مشتقات
یَکونُ زیدٌ عالِماً (زید عالم است)فعل مضارع

کُونُوا قَوّامِینَ بِالقِسْطِ (پیوسته به عدالت قیام کنید)فعل امر

بسیاری از افعال ناقصه، با «معنای تامّ» نیز استعمال دارنداستعمال تامّ افعال ناقصه
و در این صورت فقط «فاعل» می گیرند.

کانَ زیدٌ (زید هستی یافت ، وجود داشت)کانَ (هستی یافت ، وجود داشت)

ا�صبَحَ سَعِیدٌ (سعید داخل در صبح شد)ا�صْبَحَ (داخل در صبح شد)

یُضْحِي الن�اسُ (مردم در ظهر داخل می شوند)ا�ضْحَیٰ (داخل در ظهر شد)

اِنْفَک� عُمَرٌ عَن عَلیّ (عمر از علی جدا شد)اِنْفَک� (جدا شد)

صَارَ الا�مْرُ ا�لیٰ زَیدٍ (آن کار به زید منتقل شد)صَارَ (منتقل شد)

نکته ها

کانَ ، ا�صْبَحَ ، ا�ضْحَیٰ ، ا�مْسَیٰ ، باتَ ، ظَل�. گاه بعضی از افعال ناقصه به معنای «صارَ» به کار می روند. این افعال عبارت اند از:۱

. خبر «افعال ناقصه» همچون خبر «مبتدا»، سه قسم است.۲

ارِ رَجُلٌ. تقدیم خبر افعال ناقصه بر اسمشان، همانند تقدیم خبر بر مبتدا می باشد.۳ کانَ فِي الد�

مَا کانَ زیدٌ بِجاهِلٍ (زید جاهل نیست). دو فعل «لَیْسَ» و «کانَ» منفی، جایز است که بر سر خبر آنها «باء» زائده درآید، در این صورت خبر، لفظاً مجرور به «باء» و محلاً منصوب است.۴

زیدٌ کانَ عَادِلاً (زید دادگر بود). گاهی اسمِ افعال ناقصه، «ضمیری» است که در خودِ فعل، مستتر است.۵
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)۲. نواسخ: افعال ناقصه (۱۱درس یازدهم

برخی از افعال ناقصه به صورت کامل صرف نمی شوندصرف افعال ناقصه
و آنها عبارت اند از:

. دو فعل «لَیْسَ» و «مَادامَ» که فقط ماضی شان صرف می شود و مضارع و امر ندارد.۱
لَیْسَ ، لَیْسَا ، لَیْسُوا ، لَیْسَتْ ، لَیْسَتَا ، لَسْنَ ، لَسْتَ ، لَسْتُمَا …

مَادامَ ، مَادامَا ، مَادامُوا ، مَادامَتْ ، مَادامَتا ، مَادُمْنَ ، مَادُمْتَ ، مَادُمْتُما …

. افعال «مازالَ ، مابَرِحَ ، مَاانفَک� ، مافَتِئَ» ماضی و مضارع شان صرف می شود؛ ولی امر ندارند.۲
مازالَ ، مابَرِحَ ، مَاانفَک� ، مافَتِئَ

لایَزالُ ، لایَبْرَحُ ، لایَنْفَک� ، لایَفْتِئُ

. غیر از افعال مذکور، بقیه افعال ناقصه به طور کامل صرف می شوند.۳

برای «ناقصه نامیدن این افعال» وجوهی ذکر شده است:وجه تسمیه افعال ناقصه

لَیْسَ (مضارع و امر ندارد). صرف ناپذیری برخی افعال ناقصه۱

مازالَ (امر ندارد)

. کامل نبودن معنای این افعال با اسم شان (از این رو این افعال علاوه بر اسم به خبر نیاز دارند)۲

فعل «کانَ» ویژگی ها و مختصاتی دارد که دیگر افعال ناقصه ندارند:مختصات «کانَ»

. گاهی لام الفعل «کانَ» (ن) در «مضارع مجزوم» حذف می شود، به شرط آنکه حرف مابعد آن «متحرک» باشد.۱

لا تَکُ غَافِلاً     (لا تَکُنْ غَافِلاً)

لَمْ ا�کُ بَغِیّاً        (لَمْ ا�کُنْ بَغِیّاً)

 فعل مضارع، اختصاص دارد.۱۴ و ۱۳ ، ۷ ، ۴ ، ۱این ویژگی به صیغه های 

 فعل مضارع ←← ماضی استمراری+کانَ . هرگاه «کانَ» ماضی، قبل از مضارع قرار گیرد، با هم معنای «ماضی استمراری» خواهند داشت.۲
کانَ یَقُولُ (می گفت)

بُ (تکذیب می کردیم) کُن�ا نُکَذ�

 فعل ماضی ←← ماضی بعید+ قَدْ +کانَ  قَد» بیاید، مفید معنای ماضی بعید خواهد بود.+. هرگاه پیش از فعل ماضی، «کانَ ۳

کانَ قَدْ کَتَبَ (نوشته بود)

کُن� قَدْ کَتَبْنَ (آن زنان نوشته بودند)

گاهی «قَد» قبل از «کانَ» آورده می شود.

... وَ لَوْ کانَ الظّالِمُ مَلِکاًاَلظّالِمُ هالِکُ وَ لَوْ مَلِکاً. هرگاه «کانَ» بعد از «ا�نْ» و «لَوْ» شرطیّه قرار گیرد، جایز است به همراه اسمش، حذف شود.۴

هم چنانکه تقدّم فاعل بر فعل جایز نیست، تقدّم «اسم افعال ناقصه» نیز بر خود «افعال ناقصه» جایز نیست؛ زیرا «اسم افعال ناقصه» به «منزلهٔ فاعل» است؛تقدم اسم افعال ناقصه بر خود افعال
ولی «خبر افعال ناقصه» را می توان بر «اسم» و بر  خودِ «افعال» مقدّم داشت.

الِمُ عَزِیزاً باتَ الظ�

وَ ذَلِیلاً ا�صبَحَ

وَ لَمْ یَکُنْ لَهُ کُفُواً ا�حَدٌ (و برای او هیچ  گاه شبیه و مانندی نبوده است)گاه مضارع مجزوم «کانَ» با وجود آنکه حرف مابعدش متحرک است، ولی «نون» آن حذف نمی شود.نکته 
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. نواسخ: افعال مقاربه۱۲درس دوازدهم

افعال مقاربه، مانند افعال مناقصه بر سر مبتدا و خبر درآمده و «اسم» را رفع و «خبر» را نصب می دهند.عمل افعال مقاربه

اقسام افعال مقاربه

. افعالی که بر «نزدیک بودن وقوع خبر» دلالت می کنند.۱

کادَ الغَائِبُ یَحضُرُ (نزدیک است که شخص غایب، حاضر شود)کادَ (نزدیک بود یا نزدیک شد)

بْحُ یَنْبَلِجُ (نزدیک  روشن شدن صبح بود)کَرَبَ (نزدیک بود یا نزدیک شد) کَرَبَ الص�

ماءُ ا�نْ تُمْطِرُ (نزدیک بود که آسمان بارانی شود)ا�وشَکَ (نزدیک بود یا نزدیک شد) ا�وشَکَتِ الس�

. افعالی که بر «امیدواری» نسبت به «وقوع خبر» دلالت دارند.۲

عَسَیٰ زیدٌ أنْ یَخْرُجُ (امید است که زید خارج بشود)عَسیٰ (امید است)

حَرَیٰ عمرٌو أنْ یَتَعَل�مَ (امید است که عمر بداند)حَرَیٰ (امید است)

اِخْلَولَقَ المُذْنِبُ ا�ن یَتُوبَ (امید می رود گنهکار توبه کند)اِخلَولَقَ (امید است)

شَرَعَ ، طَفِقَ ، جَعَلَ ، ا�خَذَ ، ا�نْشَا� ، عَلِقَ ، هَب� (شروع کرد). افعالی که «بر شروع کردن عمل» دلالت می  کنند.۳
طَفِقَ زیدٌ یَکْتُبُ (زید نوشتن را شروع کرد)

جَعَلْتُ زیدًا خَلِیفَتِي (زید را جانشین خود قرار دادم)

«خبر افعال مقاربه» غالباً «فعل مضارع» است:خبر افعال مقاربه

در «حَرَیٰ» و «اِخْلَولَقَ». گاه «فعل مضارع» وجوباً با «ا�ن» ناصب همراه است.۱
حَرَیٰ عمرٌو أنْ یَتَعَل�مَ (امید است که عمر بداند)

اِخْلَولَقَ المُذْنِبُ ا�ن یَتُوبَ (امید می رود گنهکار توبه کند)

در «افعال شروع». گاه «فعل مضارع» وجوباً بدون «ا�ن» ناصب استعمال می شود.۲
طَفِقَ زیدٌ یَکْتُبُ (زید نوشتن را شروع کرد)

جَعَلْتُ زیدًا خَلِیفَتِي (زید را جانشین خود قرار دادم)

در «بقیه افعال». گاه هر «دو وجه» جایز است.۳
عَسَیٰ زیدٌ أنْ یَخْرُجُ (امید است که زید خارج بشود)

بْحُ یَنْبَلِجُ (نزدیک  روشن شدن صبح بود) کَرَبَ الص�

چون بعضی از افعال مقاربه بر «نزدیکی وقوع فعل» دلالت دارند، از باب «تغلیب» یا «تَسمِیَةُ الکُل� بِاسْمِ جُزءِهِ»، این افعال را «افعال مقاربه» نام گذاری کرده اند.علّت نامگذاری افعال مقاربه

نکته ها

. گاه برخی از افعال شروع به صورت «لازم» یا «متعدی» آورده می شوند که در این حالت از نظر «حکم»، همانند دیگر افعال هستند.۱

. خبر «کادَ» غالباً بدون «ا�نْ» ناصب است.۲

. افعال مقاربه غیر متصرّف اند و غیر از ماضی ، صیغه دیگری ندارند به جز «کادَ» و «ا�وْشَکَ» که دارای مضارع  نیز هستند.۳

حروف شبیه به «لَیْسَ» (مَا ، لاَ ، ا�نْ)

سه حرف «مَا ، لاَ ، ا�نْ» بر سر «مبتدا و خبر» آمده و همانند افعال ناقصه، «اسم» را رفع و «خبر» را نصب می دهند.عمل حروف شبیه به «لَیْسَ»

مَا اُ� ظالِماً (خداوند ستمگر نیست)

لاَ فارِسٌ جَبَاناً (قهرمان اسب سوار، ترسو نیست)

ا�نْ هَـٰذَا بَشَراً (این بشر نیست)

بازماندن از عمل در حروف شبیه به «لَیْسَ»

. هرگاه پیش از خبر آنها، «ا�لاّ» ذکر شود.۱

دٌ ا�لا� رَسُولٌ (محمد«ص» نیست مگر رسول) ما مُحَم�

لاَ رَجُلٌ اِلا� مُدَب�رٌ (نیست مردی جز آن که اهل تدبیر است)

ا�نْ هُوَ ا�لا� ذِکْرٌ (نیست آن «قرآن» جز مایهٔ یادگیری…)

. هرگاه خبر، مقدّم بر اسم شود.۲

ا�نْ ظالِمٌ سَعیدٌ (سعید ظالم نیست)

مَا فاسِقٌ زیدٌ (زید فاسق نیست)

لاَ مُدَب�رٌ رَجُلٌ (مرد اهل تدبیر نیست)

نکته  ها

. گاه بر سر خبر «مَا»، حرف «باء» زائد داخل می شود.۱

. یکی از شرایط عمل کردن حرف «مَا» این است که بعد از آن، «ا�نْ» زائد نباشد.۲

. یکی از شرایط عمل کردن حرف «لا»، این است که هم اسم و هم خبر آن باید نکره باشند.۳

. گاه حرف «لا» به همراه «تاء» مفتوح و به صورت «لاتَ» به کار می رود که در این صورت هم اسم و هم خبر آن باید «اسم زمان» باشند و غالباً این آن حذف می شود.۴
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. نواسخ: حروف مشبّهة بالفعل۱۳درس سیزدهم

حروف مشب�هة بالفعل، حروفی هستند که بر سر مبتدا و خبر درآمده و برعکس ِ افعال ناقصه، اسم را «نصب» و خبر را «رفع» می دهند.عمل حروف مشبّهة بالفعل

اقسام حروف مشبّهة بالفعل

ا�ن� اَ� غَفُورٌ (همانا خداوند بسیار آمرزنده است.)برای «تحقیق» و «تأکید» می آیند.ا�ن� (همانا، به درستی که)

سُمِعَ ا�ن� زیداً ماتَ (همانا شنیده شد که زید مرد.)برای «تحقیق» و «تأکید» می آیند.ا�ن� (همانا، به درستی که)

کَا�ن� (همانند، گویا)
کَا�ن� العِلْمُ نورٌ (علم همانند نور است.). اگر خبرش «جامد» باشد، «تشبیه» را می رساند.۱

کَا�ن� زیداً عالِمٌ (گویا زید دانشمند است.). اگر خبرش «مشتق» باشد، معنی «شک و تردید» می دهد.۲

برای «تمنّی» است.لَیْتَ (ای کاش)
تمنّی به «طلب حصول چیز دشوار یا محال» گفته می شود.

لَیْتَ زَیداً عالِمٌ (ای کاش زید عالم بود!)

برای «استدراک» می آید.لکِن� (امّا، ولی)
«استدراک» در اصطلاح یعنی «برطرف کردن توهّمی که از جمله پیش در ذهن مخاطب ایجاد شده است.»

غَرِقَ المُسافِرُونَ لکِن� ا�باکَ نَجَیٰ (مسافران غرق شدند؛ امّا پدرت نجات یافت.)

برای «ترجّی» و  «اشفاق» استعمال می شود.لَعَل� (شاید، امید است)
لَعَل� سَعیداً کاتِبٌ (امید است سعید نویسنده شود!)امیدواری به حصول امری است که «ممکن و محبوب» باشد.

لَعَل� ا�بِي یَمُوتُ (شاید پدرم بمیرد!)توقّع امری است که «ممکن و محبوب» باشد.

علّت نامگذاری حروف مشبّهة بالفعل

. نصب و رفع دادن آنها همانند «افعال».۱

. مبنی بر فتح بودن آنها همانند برخی صیغه های «فعل ماضی».۲

. وجود معنای فعلی در آنها.۳

اقسام خبر حروف مشبّهة بالفعلخبر حروف مشبّهة بالفعل

ا�ن� عَلِیّاً عادِلٌ (براستی علی عادل است!)مشتق. مفرد۱

ا�ن� عَلِیّاً ا�سَدٌ (علی به راستی ــ در شجاعت، همانند ــ شیر است.)جامد

ا�ن� عَلِیّاً ا�بُوهُ عالِمٌ (به درستی که پدر علی دانشمند است.)با اسم شروع می شود.اسمیّه. جمله۲

بَ نَفسَهُ (علی براستی جان خویش را آراسته است.)با فعل آغاز می شود.فعلیّه ا�ن� عَلِیّاً هَذ�

ا�ن� عَلِیّاً فِي المَسجِدِ (همانا علی در مسجد است.)جار و مجرور. شبه جمله۳

ا�ن� عَلِیّاً عِنْدَ الا�سْتاذِ (همانا علی نزد استاد است.)ظرف

تقدم وجوبی خبر بر اسم حروف مشبّهة بالفعل

ا�ن� فِي الدّارِ رَجُلاً. هرگاه خبر، «شبه جمله» و اسم، «نکره» باشد.۱

ا�ن� فِي الدّارِ صَاحِبَهَا (همانند در خانه، صاحب خانه است.). هرگاه اسم، مشتمل بر «ضمیری» باشد که به «جزئی از خبر» بازگردد.۲

نکته ها
. هرگاه خبر این حروف، «ظرف یا جار و مجرور» باشد و این آنها «معرفه» باشد، جایز است خبر این حروف بر اسم آنها مقدّم شود.۱

. اسم و خبر حروف مشبّهة بالفعل هیچ گاه بر خود این حروف مقدّم نمی شوند.۲

« » در موارد روبه رو مکسور می گردد:موارد کسر همزه «ا�ن� همزه «إن�

ا�ن� علیّاً عادِلٌ. در «آغازکلام»۱

قُلْتُ ا�ن�کَ فاضِلٌ. بعد از فعل «قالَ»۲

لاتَکْفُرْ ا�ن� الکافِرَ لایُفلِحُ. بعد از «طَلَب»۳

یَا زیدُ ا�ن�کَ کَریمٌ. بعد از «نداء»۴

۵« ثُم� ا�ن�هُ قامَ وَ تَکلَ�مَ. بعد از «ثُم�

مِنْ حَیثُ ا�ن�هُ فاضِلٌ ا�کْرَمْتُهُ. بعد از «حَیثُ»۶

تُبْ ا�ذْ ا�ن� رَب�کَ رَحِیمٌ. بعد از «ا�ذْ»۷

ا�لا ا�ن�ي ا�حِب�کُمْ. بعد از «ا�لا» استفتاحیّه۸

« » همراه «دو معمول» خود به مصدر تأویل گردد، همزه آن «مفتوح» می شود.موارد فتح همزه «ا�ن� اگر «أن�
در این حالت گاه مرفوع است و گاه منصوب و گاه مجرور.

بَلَغَنِي ا�ن�کَ فاضِلٌ

سُمِعَ ا�ن� زیداً ماتَ

عَجِبْتُ مِنْ ا�ن�کَ ضَرَبْتَ زیداً

نکته ها

. هرگاه پس از حروف مشبّهة بالفعل «مَا» کافّه(= بازدارنده) بیاید، از عمل بازمانده، دیگر مبتدا را «منصوب» و خبر را «مرفوع» نمی کنند.۱

. هرگاه حروف مشبّهة بالفعل به وسیله «ما» کافّه از عمل بازمانند، به جملهٔ «اسمیّه» اختصاص ندارند و بر سر جمله «فعلیّه» نیز در می آیند.۲

» زمانی که مؤخّر گردد، وارد می شود.۳ » وارد می شود و هم چنین بر سر اسم «ا�ن� . «لام» ابتدا ــ که برای تأکید مضمون جمله آورده می شود ــ بر سر خبر «ا�ن�
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. نواسخ: «لا» نفی جنس۱۴درس چهاردهم

«لا»ی نفی جنس، حرفی است که مانند «حروف مشبّهة بالفعل»، بر سر مبتدا و خبر درآمده، به «اسم»، نصب و به «خبر»، رفع می دهد؛عمل «لا» نفی جنس
لا رَب� غَیْرُ اِ� (پروردگاری جز «ا�» نیست.)با این تفاوت که اسم آن همواره «نکره» بوده و به وسیله «لا»، جنسِ آن نفی می شود.

اگر اسم «لا»ی نفی جنس، مفرد باشد، یعنی «مضاف و شبه مضاف» نباشد، مبنی بر «علامت نصب» است.اقسام اسم «لا» نفی جنس

ارِ لا عالِمَ فِي الد�
اسم «لا»ی نفی جنس

مبنی بر فتح؛ چون علامت
نصب آن، «فتحه» است.

ارِ لا عالِمَیْنِ فِي الد�
اسم «لا»ی نفی جنس

مبنی بر «یاء»؛ چون علامت
نصب مثنّیٰ، «یاء» است.

ارِ لا عالِمینَ فِي الد�
اسم «لا»ی نفی جنس

مبنی بر «یاء»؛ چون علامت نصب
جمع مذکر سالم، «یاء» است.

خبر «لا» نفی جنس

اقسام خبر «لا» نفی جنس

لا رَجُلَ حاضِرٌ (هیچ مردی حضور ندارد.)مشتق. مفرد۱

لا رَجُلَ ا�سَدٌ (هیچ مردی که در شجاعت چون شیر باشد، نیست.)جامد

لا ا�حَدَ ا�خُوهُ فاسِقٌ (هیچ کس برادرش فاسق نیست.)با اسم شروع می شود.اسمیّه. جمله۲

لا ا�حَدَ یَبْقَیٰ (هیچ کس باقی نمی ماند.)با فعل آغاز می شود.فعلیّه

لا رَیبَ فِیهِ (هیچ شکی در آن راه ندارد.)جار و مجرور. شبه جمله۳

لا کتابَ عِنْدِي (نزد من هیچ کتابی نیست.)ظرف

نکته ها
. هرگاه خبر «لا»ی نفی جنس، «معلوم» باشد غالباً حذف می شود.۱

» بیاید.۲ . بیشترین جایی که خبر «لا» حذف می شود، هنگامی است که پس از «لا»، حرف «ا�لا�

شرایط عمل «لا» نفی جنس

. حرف جرّ مثل «باء» بر آن داخل نشود.۱

. اسم و خبر آن هردو «نکره» باشند.۲

. چیزی میان «لا» و «اسم» آن فاصله نشود.۳

اگر «لا» هر یک از شروط مذکور را نداشته باشد، عمل نمی کند و هنگامی که شرط دوم و سوم را نداشته باشد، علاوه بر عمل نکردن، لازم است «لا» در جمله «تکرار» شود.

نکته ها

. «شبه مضاف» اسمی است که غالباً در مابعدش عمل می کند.(عمل رفع یا نصب)۱

. «مفرد» گاه در مقابل «مثنیٰ و جمع»، گاه در برابر «جمله و شبه جمله» و گاه در مقابل «مضاف و شبه مضاف» است.۲
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)۱. منصوبات: مفعولٌ به (۱۵درس پانزدهم

علائم نصب اسم

جُلَدر اسم «مفرد». فتحه (ًـــَــ)۱ اَلر�

ر» رِجالاًدر «جمع مکس�

ا�باهُ ، ا�خاهُ ، حَمَاهَا ، فاهُ ، هَنَاهُ ، ذاعِلْمٍدر «اسماء ستّه» (ششگانه). الف ( ا )۲

مُسْلِمَیْنِدر «مثنّیٰ». یاء (یـ)۳

مُسْلِمِینَدر «جمع مذکر سالم»

اَلمُسْلِماتِ ، مُسْلِماتٍدر «جمع مؤنّث سالم». کسره (-ِ--ٍ--)۴

مواضع نصب اسم
مفعول های پنج گانه (مفعول به ، مفعول مطلق ، مفعول فیه ، مفعول معه ، مغعول له)

حال ، تمییز ، مستثنیٰ ، منادیٰ

اسم منصوبی است که «فعلِ  فاعل» بر آن واقع می شود.مفعولٌ به
قَتَلَ زیدٌ سعیداً (زید سعید را کشت)

خَلَقَ اُ� الْعَالَمَ (خداوند جهان را بیافرید)

ترکیب فعل و فاعل و مفعول
به طور معمول در جمله های فعلیّه، ابتدا «فعل» سپس «فاعل» و پس از آن «مفعولٌ به» ذکر می شود.

گاه ممکن است «فاعل بر مفعولٌ به»، وجوباً مقدّم شود یا «مفعولٌ به بر فاعل» یا حتی بر «فعل» نیز مقدّم شود.

موارد وجوبی تقدّم «فاعل» بر «مفعولٌ به»

. در مواردی که به دلیل نبود اعراب ظاهری، اشتباه رخ می دهد.۱
ضَرَبَ موسیٰ عیسیٰ

ضَرَبَ ا�بِي ا�خِي

. زمانی که «فاعل»، «ضمیر متصل» باشد و «مفعولٌ به» نیز بعد از «فعل» ذکر شود.۲
سالَةَ (نامه را نوشتم) کَتَبتُ الر�

ضَرَبْتُ زیدً (زید را زدم)

. زمانی که «مفعولٌ به»، «محصورٌ فیه» واقع شود.۳
ا�ن�مَا ضَرَبَ زیدٌ سعیداً (زید، فقط سعید را زد نه غیر از او.)

ما ضَرَبَ عمراً إلاّ زیدٌ (عمر را نزد، مگر زید.)

موارد وجوبی تقدّم «مفعولٌ به» بر «فاعل»

. هنگامی که «مفعولٌ به»، «ضمیر متصل» باشد و «فاعل»، «اسم ظاهر» باشد.۱
نَصَرَکَ اُ� (خدا تو را یاری کند!)

ضَرَبَهُ زیدٌ (زید او را زد.)

وَ ا�ذِ ابْتَلیٰ ا�بْراهِیمَ رَب�هُ (چون ابراهیم را پروردگارش بیاموزد.). هرگاه «ضمیر مفعول»، «متصل به فاعل» باشد.۲

. هرگاه «فاعل» به وسیله «ا�ن�ما» یا «إلاّ»، «محصورٌ فیه» واقع شود.۳
ا�ن�مَا یَخْشَی اَ� مِنْ عِبَادِهِ  الْعُلَمَاءُ (از میان بندگان خدا، تنها دانشمندان از او می ترسند.)

فَلاَ یَا�مَنُ مَکْرَ اِ� ا�لا� الْقَوْمُ الْخَاسِرُونَ (پس جز زیانکاران، خود را از مکر و مجازات خدا این نمی دانند.)

موارد وجوبی تقدّم «مفعولٌ به» بر «فعل و فاعل»

هرگاه «مفعولٌ به»، «ضمیر منفصل» باشد و بخواهیم «انحصارفعل» در «مفعولٌ به» را برسانیم.
اکَ نَعبُدُ (فقط تو را می پرستیم.) ا�ی�

انَا تَعبُدُونَ (فقط ما را عبادت می کنید.) ا�ی�

. هرگاه «مفعولٌ به» از اسم های «صدارت طلب» همچون «اسم استفهام» یا «اسم شرط» باشد.۲
مَنْ نَصَرْتَ؟ (چه کسی را یاری کردی؟)

مَا تَفعَلْ مِنْ خَیرٍ تُجْزَ بِهِ (آنچه از نیکی انجام دهی، به آن جزا داده شوی.)

)۱افعال دومفعولی(
دسته اول

افعال قلوب (دو مفعول آنها در اصل «مبتدا و خبر» بوده است)
عَلِمَ ، رَا�یٰ ، وَجَدَ. افعالی که بر «علم و یقین» دلالت دارند.۱

ظَن� ، حَسِبَ ، خَالَ ، زَعَمَ. افعالی که بر «ظنّ و گمان» دلالت دارند.۲

هفت عدد از آنها که مورد اتفاق اند،افعال تصییر (دو مفعول آنها در اصل «مبتدا و خبر» بوده است)
رَ ، وَهَبَ ، تَخِذَعبارت اند از: وَهَبَنِي اُ� فِدَاکَ (خدا من را فدای تو گرداند!)جَعَلَ ، رَد� ، تَرَکَ ، اِت�خَذَ ، صَی�

در درس شانزدهم (درس بعدی)دسته دوم

نکته ها
. علامت نصب در اصل همان «فتحه» است و در پاره ای از موارد، «الف»، «یاء» و «کسره» (نیابت از فتحه) می کنند.۱

عَلِمْتُ ا�ن� زیداً عادِلٌ (دانستم که زید عادل است). گاه یک مفعول به جای دومفعول قرار می گیرد که در اصطلاح به آن «سَدّ مَسَدّ مَفْعولَیْن»(پر کردن یک مفعول جای دو مفعول را) گفته می شود.۲



مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

نکته

مانند

مانند

مانند
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مانند
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مانند

)۲. منصوبات: مفعولٌ به (۱۶درس شانزدهم

افعالی هستند که دومفعول آنها در اصل، «مبتدا و خبر» نبوده است،دسته دوم)۲افعال دومفعولی(
این افعال غالباً دارای معنای «عطاء و بخشش» هستند.

ا�عْطیٰ (داد)                          ا�سْکَنَ (جای داد)
کَسیٰ، ا�لبَسَ (پوشاند)          ا�طْعَمَ (خوراند)
یٰ (نام نهاد) سَقیٰ (نوشاند)                    سَم�
وَهَبَ، مَنَحَ (بخشید)             رَزَقَ (روزی داد)

ثَ ، خَب�رَ ، ا�خْبَرَ ، ا�نْبَا� ، نَب�ا�برخی از افعال، «سه مفعول» را نصب می دهند و آنها «هفت فعل» هستند:افعال سه مفعولی ا�عْلَمْتُ زیداً عَمْرواً قائِماً (به زید فهماندم که عمرو ایستاده است.)ا�رَیٰ ، ا�عْلَمَ ، حَد�

به در چند مورد، تنها «مفعول به» ذکر شده و «فعل» حذف می شود:حذف عامل مفعول ٌ

. به هنگام «اِغراء»۱

. به هنگام «تَحذیر»۲

اِغراء

به معنی «تشویق کردن» و «برانگیختن» است.تعریف
لوٰةَ (نماز را، نماز را!) لوٰةَ الص� اَلص�

ةَ (پاکدامنی، پاکدامنی!) ةَ اَلْعِف� اَلْعِف�

نکته ها

ر» باید با «غرض کلام»، «متناسب» باشد.۱ . در اِغراء، «فعلِ مُقد�

) می آید.۲ بادُرِ. گاه «اِغراء» با لفظ «عَلَیْکَ» و صیغه های دیگر آن (عَلَیْکُما ، عَلَیْکُم ، عَلَیْکِ ، عَلَیْکُما ، عَلَیْکُن� بادُلِ وَالت� واصُلِ وَالت� عَلَیکُم بِالت�
(بر شما باد به هم پیوستگی، از خودگذشتگی  و به یاری یکدیگر شتافتن!)

تَحذیر
اَلکِذْبَ الکِذْبَ (دروغ، دروغ!)به معنی «بیم دادن» و «برحذر داشتن» و «به پرهیز وادارکردن» است.تعریف

» با «واو» استعمال می شوند.نکته اکُن� اکُما ، ا�ی� اکِ ، ا�ی� اکُمْ ، ا�ی� اکُما ، ا�ی� اکَ ، ا�ی� ا�یّاکَ وَ الْحَسَدَ! (تو را از حسد برحذر می دارم و از حسد برحذر باش!)در «تحذیر»، گاه ضمایر «ا�ی�

اشتغال

در اصطلاح یعنی «اسمی» بر «فعلی» مقدّم شود و آن «فعل» به جای «عمل کردن در آن اسم»، در «ضمیری که به آن اسم رجوع می کند»، عمل کند.تعریف
زیداً ضَرَبْتُهُ

به «زید» در اصطلاح، «مشغولٌ عنه» گفته می شود.

موارد وجوب

. در چند مورد «واجب» است که اسم مقدّم، «منصوب به فعل مقدّر» باشد۱
که «فعل مذکور در کلام» آن را تفسیر می کند:

ا�نْ زیداً ا�کْرَمْتَهُ ا�کْرَمَکَ.. اسم مقدّم بعد از «ادوات شرط» واقع شود.۱

. اسم مقدّم بعد از «ادوات عَرْض»(طلب چیزی با نرمی) یا «تحضیض»(طلب چیزی با شدت) واقع شود.۲
ا�لاَ زیداً تُکْرِمُهُ (عَرض)

هَلاّ زیداً تُکْرِمُهُ (تحضیض)

هَلْ زیداً ا�کْرَمْتَهُ؟. اسم مقدّم بعد از «هَلْ» واقع شود.۳

. در چند مورد «واجب» است اسم مقدّم، به عنوان مبتدا،۲
«مرفوع» و ما بعد آن، خبر باشد:

خَرَجْتُ فا�ذَا زیدٌ یَضرِبُهُ عَمْروٌ. اسم مقدّم بعد از «ا�ذَا فجائیّه» واقع شود.۱

خَرَجْتُ وَ   زیدٌ نَهَیْتُهُ عَنِ الخُرُوجِ. اسم مقدّم بعد از «واو حالیّه» واقع شود.۲

. اسم مقدّم قبل از «ادوات شرط، استفهام، عرض، تحضیض، لام ابتدا، مَا نافیه، کَم، حروف ناسخه و موصول» واقع شود.۳
زیدٌ ا�نْ لَقِیْتَهُ فَا�کْرِمْهُ

زیدٌ هَلْ ضَرَبْتَهُ؟

در غیر موارد «وجوب نصب و رفع»، جایز است اسم مقدّم، «مرفوع» یا «منصوب» باشد.نکته

اختصاص
در اصطلاح یعنی «حکمی» را که برای «ضمیر متکلم» یا «مخاطب» در کلام ذکر شده به «اسم ظاهر معرفه ای که بعد از آن ضمیر آمده، «مخصوص» گردانیم.تعریف

نَحْنُ عُلَماءَ الإسلامِ نُدَافِعُ عَنِ الحَق�

رَکُمْ تَطْهِیراً جْسَ ا�هْلَ البَیْتِ وَ یُطَه� ا�ن�مَا یُریدُ اُ� لِیُذْهِبَ عَنْکُمُ الر�

«اسم ظاهر معرفه» به عنوان «مفعولٌ به برای یک فعل محذوف»، منصوب می شود.نکته
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. منصوبات: مفعول مطلق۱۷درس هفدهم

مصدری است از «لفظ» یا «معنای فعل» که غالباً پس از فعل و برای «تأکید» یا «بیان نوع» یا «بیان عدد» آن می آید.تعریف

نَصَرْتُ عَلِیّاً نَصْراً (علی را یاری کردم، یاری کردنی.)

ضَرَبْتُهُ ضَرْباً شَدِیداً (او را زدم، زدنی سخت و شدید.)

ضَرَبْتُهُ ضَرْبَةً (او را یک بار زدم.)

اقسام

«تأکید فعل پیش از خود» را بیان می کند.مفعول مطلق تأکیدی
نَصَرْتُ عَلِیّاً نَصْراً (علی را یاری کردم، یاری کردنی.)

کلَ�مَ اُ� مُوسَیٰ تَکْلِیماً (خدا با موسی سخن گفت، سخن گفتنی.)

«نوع فعل پیش از خود» را بیان می کند.مفعول مطلق نوعی

ضَرَبْتُهُ ضَرْباً شَدِیداً (او را زدم، زدنی سخت و شدید.)

ا�ن�ا فَتَحْنَا لَكَ فَتْحاً مُبِیناً (همانا ما برای تو فتح کردیم، فتحی ظاهر و آشکار.)

ضَرَبْتُهُ ضَرْبَ الا�میرِ (او را زدم، زدنی که به مانند زدن فرمانروا بود.)

«عدد فعل پیش از خود» را بیان می کند.مفعول مطلق عددی
ضَرَبْتُهُ ضَرْبَةً (او را یک بار زدم.)

تَیْنِ (ساعت دو بار به صدا درآمد.) اعَةُ دَق� تِ الس� دَق�

حذف عامل مفعول مطلق

حذف قیاسی

صَبْراً لا  جَزَعاً (صبرکن صبرکردنی و بی تابی مکن بی تابی کردنی.). هرگاه «جمله دارای امر و نهی باشد» و «مصدر جانشین فعل شود».۱

سَقیاً وَ رَعیاً (خدا تو را سیراب کنند سیراب کردنی  و نگهدارت باشد نگهدار بودنی.). هرگاه جمله «دُعائی» باشد.۲

ا�کُفْراً بَعدَ هٰذِهِ الن�عَمِ؟ (آیا باز هم کفر می ورزی پس از این همه نعمت  هایی که ارزانی ات شده؟). هرگاه مفعول مطلق بعد از «استفهام» قرار گیرد تا «سرزنش یا تعجب یا تأسف» را برساند.۳

به طور «سماعی» حذف می شود و «مفعول مطلق» از آن عامل، «نیابت» می کند.حذف سماعی
سَمْعاً وَ طَاعَةً (می شنوم شنیدنی و فرمان می برم فرمان بردنی.)

شُکْراً (از تو بسیار سپاسگزارم.)

هرگاه مفعول مطلق، «نوعی» باشد موارد روبه رو می تواند جانشین آن شود:جانشین مفعول مطلق

. صفت، مانند: وَاذْکُرُوا اَ� کَثِیراً .۱ 

. الفاظ (کلّ ، بعض ، حقّ)، مانند: فَلاَ تَمِیلُوا کُل� الْمَیلِ.۲

رْبَ.۳ . اسم اشاره، مانند: ضَرَبَ ذلکَ الض�

. اسم عدد، مانند: فَاجْلِدُوهُمْ ثَمَانِینَ جَلْدَةً .۴

. اسم آلت، مانند: ضَرَبْتُهُ سَوْطاً .۵

گاهی «عامل مفعول  مطلق»، «وصف» (مانند: اسم فاعل، اسم مفعول، صفت مشبّهه، صیغه مبالغه) یا «مصدر» است.نکته
ا�نْتَ مُجْتَهِدٌ اِجْتِهَاداً (تو براستی کوشایی!)

ا�ن� جَهَن�مَ جَزاؤُکُم جَزاءً مَوْفُوراً (براستی که جهنم پاداش شماست، پاداشی تامّ!)
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. منصوبات: مفعول فیه۱۸درس هجدهم

صَل�یْتُ یَومَ الجُمُعَةِ (در روز جمعه نماز گزاردم.)اسم منصوبی است که «زمان» یا «مکان وقوع فعل» را بیان می کند.مفعول فیه (ظرف)

اقسام ظرف

ا�مام ، فَوق ، تَحتظرفی است که بر «مکان» دلالت دارد.ظرف مکان

یَوم ، شَهر ، مَوعِدظرفی است که بر «زمان» دلالت دارد.ظرف زمان

شَهْر ، یَوم ، مَسْجِدظرف هایی هستند که هم به صورت ظرف و هم غیر ظرف(مبتدا، فاعل و . . .) استعمال می شوند.ظروف متصرف

ظروف غیرمتصرف

ظرف هایی هستند که فقط به صورت ظرف (مفعول فیه) استعمال می شوند
بَعد ، فَوق ، ا�ذ ، عِندو همیشه بر «زمان» یا «مکان وقوع فعل» دلالت دارند.

گاه این نوع ظرف با حرف جرّ «مِنْ» یا «فِي» به کار می رود که به آنها ناقص گفته می شود
وَ مَا الن�صْرُ ا�لا� مِنْ عِنْدِ اِ�و اگر هم همراه با حرف جرّ نباشند، تامّ نامیده می شوند.

ظروفی هستند که «حرکت آخرشان»، «متغیر» است.ظروف معرب

ظروفی هستند که «حرکت آخرشان»، «ثابت» است.ظروف مبنی

ظروف مکانی مبنی:

هُنَا ، هٰهُنَا (اینجا)
هُنَاکَ ، ثَم� (آنجا)
لَدُنْ ، لَدَیٰ (نزد)

ا�یْنَ ، حَیْثُ ، ا�ن�یٰ (جایی که)

ظروف زمانی مبنی:
انَ ، ا�ن�یٰ ، لَمّا ، مُذْ ، مُنْذُ (زمانی که) ا�ذْ ، إذَا ، مَتَیٰ ، ا�ی�

اَلآْنَ (اکنون)            ا�مْسِ (دیروز)
قَط� (هرگز)

بقیه ظروف، «معرب» هستند.

چند چیز از ظرف، نیابت می کنند که عبارت اند از:نیابت از ظرف

مْسِ. مصدر.۱ ذَهَبْتُ طُلُوعَ الش�

جَلَسْتُ قلیلاً. وصف.۲

عاشَ زیدٌ مِائَةَ عامٍ. اسم عدد.۳

وَقَفتُ تلکَ الناحیةَ. اسم اشاره.۴

کُلّ ، بَعْض ، بِضْع ، نِصْف ، ثُلْث ، رُبْع و .  .  .. الفاضی که بر «کلّیّت» یا «جزئیّت» دلالت می کنند.۵

نکته ها

. هر اسم زمان و اسم مکانی که بر «ظرفیّت» دلالت کند (یعنی در بردارندهٔ معنای «دَر» باشد)، در این صورت مفعول فیه و منصوب است.۱

. «مَتیٰ، أیّانَ، أیْنَما، ا�نّیٰ و حَیْثُما» شرطیه، «ظرف» و «محلاً منصوب» هستند.۲

. «اسم های مکان غیرمعیّن» و «همه اسم های زمان» در صورت «مفعول فیه بودن»، منصوب اند و به «متعل�قی» از نوع «فعل» یا «شبه فعل» نیازمندند.۳

. «اسم مکان معیّن و محدود»، لفظاً «مجرور» و محلاً «منصوب» است.۴

. اسماء جهات شش گانه.۱. برخی از «اسم های مکان» که صلاحیت دارند به عنوان ظرف، «منصوب» باشند، عبارت اند از:۵

. اسم هایی که بر «مساحت» دلالت دارند.۲
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. منصوبات: مفعولٌ معه، مفعولٌ له۱۹درس نوزدهم

مفعولٌ معه

اسم منصوبی است که پس از «واو معیّت» (واو مصاحبت به معنی مَعَ) بیاید تعریف
و بر کس یا چیزی دلالت کند که فعل به «همراهی» او واقع شده است.

سَافَرْتُ وَ عَلِیّاً 
(با علی مسافرت کردم)

ا�بِیتُ وَ الْبُکاءَ 
(با گریه شب را به روز می آورم)

اگر مفعول معه پس از «مَا» استفهامیه یا «کَیْفَ» استفهامیه واقع شود، حذف عامل
گاه عامل آن که فعل یا شبه فعل است حذف می شود.

مَا اَنٔتَ وَ الْکِتابَةَ؟ 
(تو را به نویسندگی چکار؟)

کَیْفَ ا�نْتَ وَ الن�حوَ؟ 
(با نحو چطوری؟)

مفعولٌ له

مصدری است که «علّت انجام فعل» را بیان می کند تعریف
به شرط آنکه زمان انجام «فعل و مصدر» و نیز «فاعل»، هر دو، یکی باشد.

فَر� زَیدٌ مِنَ الْحَرْبِ جُبْناً 
(زید، به علّت ترس، از جنگ گریخت.)

ا�نَا صَل�یْتُ قُرْبَةً ا�لَیٰ اِ� 
(من برای نزدیکی به خداوند نماز گزاردم.)

اقسام
فَر� زَیدٌ مِنَ الْحَرْبِ جُبْناً (زید، به علّت ترس، از جنگ گریخت.)در ابتدا علّت انجام شده است و سپس فعل رخ داده است.حصولی

صَل�یْتُ قُرْبَةً ا�لَیٰ اِ� (برای نزدیکی به خداوند نماز گزاردم.)در ابتدا فعل رخ داده است و پس از آن علّت انجام شده است.تحصیلی

نکته ها

. به طور معمول «مفعولٌ له» در برابر سؤال «لِمَ؟» (چرا؟) قرار می گیرد.۱

خَوْفاً وَ قُربَةً. مفعولٌ له «غالباً» مصدرِ  بدون «ال» است و در این حالت غالباً منصوب است.۲

جِئْتُکَ لِدِرهَمٍ . اگر کلمه ای که علّت فعل را بیان می کند، مصدر نباشد «وجوباً» حرف «لام» بر سر آن می آید.۳
(پیش تو آمدم، برای یک درهم.)

غْبَةِ فِي الْعِلْمِ . اگر مفعول له، «اَلْ» بگیرد «غالباً» حرف «لام» بر سر آن می آید. در این صورت، «لفظاً مجرور» ولی «محلاً منصوب» خواهد بود.۴ هَاجَرتُ لِلر�
(به دلیل علاقه مندی به فراگیری دانش، هجرت کردم.)

اِجْتَنَبَ الحَرامَ خَشیَةَ اِ� یا لِخَشیَةِ اِ� . گاهی مفعول له، به صورت مضاف به اسم دیگری است که در این حالت «جرّ» آن با «لام» یا «نصب» آن، هردو «جایز» است.۵
(به خاطر ترس از خدا از حرام دوری کرد.)

رَغْبَةً فِي الْخَیرِ جُدتُ . اصل در مفعول له آن است که پس از عامل خود ذکر شود، اما گاه بر عامل،  مقدّم می شود.۶
(چون به نیکی تمایل داشتم بخشیدم.)



مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

. منصوبات: حال۲۰درس بیستم

حال

اسم منصوب مشتقی است که حالت و چگونگی «فاعل، مفعول یا هردو» و یا «مجرور» را در «زمان انجام فعل» می رساند.تعریف

جاءَ عَلِیٌ راکِباً (علی سواره آمد)
                     بیان حال «فاعل»

رَا�یْتُ عَلِیّاً باکِیاً (علی را گریان دیدم)
                     بیان حال «مفعول»

رَأی عَلِی� سَعیداً ضَاحِکَیْنِ (علی سعید را درحالیکه هردو خندان بودند، دید)
                     بیان حال «هردو»

مَرَرْتُ بِهِندٍ راکِبَةً (از کنار هند درحالیکه سواره بودم، عبور کردم)
                     بیان حال «مجرور»

انواع

جاءَ سَعیدٌ ضَاحِکاً (سعید خندان آمد.)مشتق. مفرد۱

کَر� سَعیدٌ ا�سَداً (سعید همچون شیر حمله کرد.)جامد

سَهِرَ سَعیدٌ و النّاسُ ناءمونَ (سعید بیدار ماند، در حالیکه مردم خفته بودند.با اسم شروع می شود.اسمیّه. جمله۲

جاءَ سَعیدٌ یَرْکُضُ (سعید آمد درحالیکه می دوید.)با فعل آغاز می شود.فعلیّه

جَرَةِ (سعید را درحالیکه روی درخت بودم دیدم.)جار و مجرور. شبه جمله۳ رَا�یتُ سَعیداً عَلَی الش�

جاءَ سَعیدٌ فوقَ الفَرَسِ (سعید آمد درحالیکه روی اسب بود.)ظرف

به شخصی که دارنده و صاحب حال است .تعریفذوالحال

شرایط حال و ذوالحال

. اصل آن است که «حال»، «نکره، مؤخّر و مشتق» باشد و  «ذوالحال»، «معرفه و مقدّم» باشد.۱

ا�شْهَدُ ا�نْ لا ا�لهَ ا�لا� اُ� وَحْدَهُ. هرگاه «حالِ مفرد» به «تأویل نکره» رود، می تواند به صورت «معرفه» آورده شود.۲

جاءَ رَاکِباً رَجُلٌ. هرگاه «ذوالحال»، «نکره محض» باشد، واجب است حال بر آن «مقدّم» شود.۳

مَا جاءَ باکِیاً ا�لا� عَمْروٌ. در جایی که «ذوالحال»، «محصورٌفیه» باشد، حال بر آن «مقدّم» می شود.۴

نکته ها

کَیْفَما تَجْلِس ا�جْلِس (هر طور که بنشینی می نشینم.. «کَیْفَما» شرطیّه، «حال» و محلاً منصوب است.۱

جاءَ عَلِی� راکِباً ضاحِکاً فائِزاً (علی سواره، خندان و پیروز آمد.). گاه ممکن است «حال»، متعدّد بیاید.۲

مْسُ وَ القَمَرَ دائِبَیْنِ  (خداوند خورشید و ماه را برای شما مسخّر کرد، درحالیکه در پی هم می آیند و روان اند.). گاه ممکن است «ذوالحال»، متعدّد باشد.۳ رَ لَکُمُ الش� وَ سَخ�

. هرگاه «حال»، جمله باشد، لازم است با «ذوالحال» ارتباط داشته باشد و این ارتباط به سه صورت برقرار می شود.۴

. به وسیله «ضمیر»، مانند: جاءَ زیدٌ یَسْرَعُ .۱

. به وسیله «واو حالیّه»، مانند: جاءَ زیدٌ وَ الن�اسُ نائِمُونَ.۲

. به وسیله «هردو»، مانند: جاءَ زیدٌ وَ قَدْ یَسْرَعُ .۳



مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

. تمییز۲۰درس بیست و یکم

اِشْتَرَیْتُ عِشْرینَ کِتاباً (بیست عدد کتاب خریدم.)اسمی است منصوب، جامد و نکره که بعد از «اسم» یا «نسبت مبهمی» می آید و «برطرف کننده ابهام» آن است.تعریف

اقسام تمییز 

برای «برطرف کردن ابهام» برخی اسم ها می آید.الف. تمییز ذات 

. تمییز برای عدد.۱
بِعتُ عِشْرِینَ قَلَماً (بیست قلم خریدم.)

صَل�یْتُ ا�ربَعینَ لَیْلَةً (چهل شب نمازگزاردم.)

. تمییز برای جنس .۲
عِنْدِي خَاتَمٌ ذَهَباً (انگشتری از جنس طلا نزد من است.)

هٰذَا ثَوْبٌ حَرِیراً (این یک لباس حریر است.)

. تمییز برای مقدار.۳
غالباً مقدار ها با 

«وزن، پیمانه و مساحت» 
محاسبه می شوند.

اِشْتَرَیْتُ مَنَوَیْنِ عَسَلاً (دو مَن عسل خریدم.)وزن

عِنْدِي مُد� قَمْحاً (نزد من ده سیرگندم است .)پیمانه

هٰذا فَرسَخٌ ا�رضاً (این یک فرسخ زمین است.)مساحت

از «نسبت» موجود در جمله، «رفع ابهام» می کند.ب. تمییز نسبت
عَلِی� ا�فْضَلُ مِنْکَ عِلْماً (علی از نظر عملی از تو برتر است.)

ا�عظَمُ العِبَادَةِ ا�جْراً ا�خْفیٰهَا (در اجرترین عبادت ها، آن است که نهان تر باشد.)

عامل نصب تمییز
عامل نصب، همان «ذات» است.در «تمییز ذات»

عامل نصب، «فعل» و یا «شبه فعل» است.در «تمییز نسبت»

اصل آن است که تمییز، «جامد» باشد؛ ولی در برخی موارد «مشتق» استعمال می شود.مشتق یا جامد بودن تمییز
کَفَیٰ بِاِ� شَهِیداً (خداوند برای شاهد بودن کافی است.)

کَفَیٰ بِالمَوتِ واعِظاً (مرگ برای پندآموزی کافی است.)

«حال» و «تمییز» هردوموارد اشتراک حال  و تمییز

نکره

موجود در جمله هستند.منصوب

رافع ابهام

موارد اختلاف

. «حال»، هم به صورت «مفرد»، هم «جمله» و هم «شبه جمله» می آید؛ اما «تمییز» تنها به صورت «مفرد» استعمال می شود.۱

. «حال»، «هیئت و چگونگی» فاعل یا مفعول و یا مجرور را در هنگام انجام فعل بیان می کند و «تمییز» برای «رفع ابهام» از ذات اشیا یا نسبت موجود در جمله به کار می رود.۲

. «حال»، غالباً «مشتق» و «تمییز»، غالباً «جامد» است .۳

نکته ها

. کلمه ای که «ابهام» را برطرف می سازد، «تمییز» نام دارد.۱

. «مجرور به اضافه» باشد؛ مانند: اِشْتَرَیْتُ رِطلَ سَمْنٍ.۱. در تمییزِ «وزن، پیمانه و مساحت» جایز است:۲

. «مجرور به حرف جرّ مِنْ» باشد؛ مانند: اِشْتَرَیْتُ رِطلاً مِنْ سَمْنٍ.۲

. «تمییز عدد» نیز گاهاً مجرور می شود.۳

. در اصطلاح به تمییز ذات، «تمییز مفرد» و به تمییز نسبت، «تمییز جمله» نیز گفته می شود.۴
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. تمییز اعداد۲۲درس بیست و دوم

عدد، اسمی است که بر «مقدار و کمیتِ» اشیا دلالت دارد.تعریف عدد

اقسام عدد
. اصلی.۱

. ترتیبی.۲

اعداد اصلی

دوازده عدد هستند.. اعداد مفرد.۱

مذکر آنها عبارت است از: 
) ،۵) ، خَمْس(۴) ، ا�ربَع(۳) ، ثَلاث(۲) ، اِثْنانِ /اِثْنَیْنِ(۱واحِد(

).۱۰۰۰) ، ا�لْف(۱۰۰) ، مِائة(۱۰) ، عَشْر(۹) ، تِسْع(۸) ، ثَمَان(۷) ، سَبْع(۶سِتّ(

مؤنّث آنها عبارت است از:
) ،۵) ، خَمْسَة(۴) ، ا�ربَعَة(۳) ، ثَلاثَة(۲) ، اِثْنَتانِ/اِثْنَتَیْنِ(۱وَاحِدَة(

ة( ).۱۰) ، عَشْرَة(۹) ، تِسْعَة(۸) ، ثَمانِیَة(۷) ، سَبْعَة(۶سِت�

) ،۱۵) ، خَمْسَةَ عَشَرَ(۱۴) ، ا�ربَعَةَ عَشَرَ(۱۳) ، ثَلاثَةَ عَشَرَ(۱۲) ، اِثْناعَشَرَ/اِثْنَیْ عَشَرَ(۱۱ا�حَدَعَشَرَ(» هستند.۱۹ تا ۱۱اعداد «. اعداد مرکب.۲
ةَ عَشَرَ( ).۱۹) ، تِسْعَةَ عَشَرَ(۱۸) ، ثَمَانِیَةَ عَشَرَ(۱۷) ، سَبْعَةَ عَشَرَ(۱۶سِت�

. اعداد عقود.۳

. اعداد معطوف.۴

حکم اعداد مفرد

. عددِ «یک» در عربی «وَاحِد» و «وَاحِدَة» و عدد «دو»، «اِثْنان» و «اِثْنَتان» است، ولی هیچ یک همراه معدود به کار نمی رود.۱

. اعداد از «سه تا ده» با «معدود مذکر» به صورت «مؤنّث» و با «معدود مؤنّث» به صورت «مذکر به کار می روند.۲

. اعداد «مِائَة (صد)» و «ألف (هزار)» با مذکر و مؤنّث، «یکسان» استعمال می شوند.۳

تمییز اعداد و حکم آنها

. تمییز اعداد «سه تا ده» همه «جمع و مجرور» است.۱
ثَلاثَةُ رِجالٍ

ثَلاثُ نِساءٍ

. تمییز عدد «صد و هزار» و مثنّی و جمع آنها «مفرد و مجرور» آمده اند.۲
مِائَةُ رَجُلٍ

ا�لْفُ امْرَا�ةٍ

حکم عدد مرکب

جزء اول آن، «مؤنّث» و جزء دوم آن به صورت «مذکر» استعمال می شود.. اگر «معدود» عدد مرکب، «مذکر» باشد:۱

ثَلاثَةَعَشَرَ رَجُلاً

ا�ربَعَةَعَشَرَ رَجُلاً

تِسْعَةَعَشَرَ رَجُلاً

جزء اول آن، «مذکر» و جزء دوم آن به صورت «مؤنّث» استعمال می شود.. اگر «معدود» عدد مرکب، «مؤنّث» باشد:۲

ثَلاثَ عَشْرَةَ امْرَا�ةً

ا�ربَعَ عَشْرَةَ امْرَا�ةً

تِسْعَ عَشْرَةَ امْرَا�ةً

تبصره

. هردو جزء عدد های «ا�حَدَعَشَرَ» و «اِثْناعَشَرَ» با «معدودشان» از نظر مذکر و مؤنّث بودن، «مطابقت» دارد.۱

. احکام «تمییز» اعداد عبارت است از:۲

. ز سه تا ده همه، «جمع» است و «مجرور»؛ مانند: ثَلاثَةُ کُتُبٍ.۱

. ز ده تا صد همه، «فرد» است و «منصوب»؛ مانند: ثَمَانِینَ جَلْدَةً.۲

. صد و هزار و مثنّی و جمع آنها «فرد» است و «مجرور»؛ مانند: ا�لْفُ رَجُلٍ .۳

. دو جزء عدد مرکب، «مبنی بر فتح» است به جز «اِثْناعَشَرَ» و «اِثْنَتاعَشَرَةَ» که جزء اول آن، «اعراب مثنّی» را داراست و جزء دوم آن، «مبنی» است۳
و به جز «ا�حدَیٰ عَشَرَةَ» که جزء اول آن، «مبنی بر سکون» و جزء دوم آن، «مبنی بر فتح» است.

نکته ها

. «مِائَة» و «ا�لْف» همواره به یک صورت استعمال می شوند.۱

. «معدودِ بعد از عدد» را اصطلاحاً، «تمییز» می نامند.۲

. چنانچه کلمه «عشر» به صورت مفرد باشد، حرف «شین» آن «ساکن» و اگر مرکب باشد، «شین» آن «مفتوح» است.۳
به خلاف شین «عشرة» که در حالت مفرد، «مفتوح» و در حالت مرکب، «ساکن» است.

. دو کلمه «بِضْع» و «بِضْعَة» برای عدد «سه تا نه» استعمال می شوند.۴
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نکته

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

)۲. اعداد (۲۳درس بیست و سوم

) ،۵۰) ، خَمْسُونَ(۴۰) ، ا�ربَعُونَ(۳۰) ، ثَلاثُونَ(۲۰عِشْرُونَ(اعداد عقود عبارت اند از:اعداد عقود یا اعداد «دهگان»
ونَ( ).۹۰) ، تِسْعُونَ (۸۰) ، ثَمانُونَ(۷۰) ، سَبْعُونَ(۶۰سِت�

برای مذکر و مؤنّث به طورِ «مساوی» استعمال شده و «مشترک» هستندحکم اعداد عقود
و اعرابشان همانند اعراب «جمع مذکر سالم» است:

. در حالت رفعی.۱

جاءَنِي عِشْرُونَ (ثَلاثُونَ، ا�ربَعُونَ، خَمْسُونَ) رَجُلاً ا�وْ امْرَا�ةً.

اعداد «عِشْرُونَ، ثَلاثُونَ...» فاعل و مرفوع هستند 
و علامت رفع آنها «واو» است.

. در حالت نصبی و جرّی.۲
رَا�یْتُ عِشْرینَ (ثَلاثینَ، ا�ربَعینَ،...) رَجُلاً ا�وْ امْرَا�ةً.

سَمِعتُ مِنْ عِشْرینَ (ثَلاثینَ، ا�ربَعینَ،...) رَجُلاً ا�وْ امْرَا�ةً.

) ، ۲۳) ، ثَلاثٌ وَ عِشْرُونَ(۲۲) ، اِثنانِ وَ عِشْرُونَ(۲۱واحِدٌوَعِشْرُونَ(اعدادی هستند که با «واو»، عطف می شوند.اعداد معطوف
).۹۹) ، تِسْعٌ وَ تِسعُونَ(۸۷) ، سَبْعٌ وَ ثَمانُونَ(۷۶سِت� وَ سَبْعُونَ(

حکم اعداد معطوف
. جزء اول «اعداد معطوف» حکم «اعداد مفرد» را دارد.۱

. جزء دوم «اعداد معطوف» با «مذکر و مؤنّث»، «یکسان» استعمال می شود.۲

اعداد ترتیبی

. مفرد.۱

ل(یکم) ، ثَانِي(دوم) ، ثالِث(سوم) ، رَابِع(چهارم) ، خَامِس(پنجم) ،مفرد مذکر ا�و�
سَادِس(ششم) ، سَابِع(هفتم) ، ثَامِن(هشتم) ، تَاسِع(نهم) ، عَاشِر(دهم).

ا�ولیٰ(یکم) ، ثَانِیَة(دوم) ، ثَالِثَة(سوم) ، رَابِعَة(چهارم) ، خَامِسَة(پنجم) ،مفرد مؤنّث
سَادِسَة(ششم) ، سَابِعَة(هفتم) ، ثَامِنَة(هشتم) ، تَاسِعَة(نهم) ، عَاشِرَة(دهم).

. مرکب.۲

حادِي عَشَرَ(یازدهم) ، ثانِي عَشَرَ(دوازدهم) ، ثَالِثَ عَشَرَ(سیزدهم) ، رابِعَ عَشَرَ(چهاردهم) ، خامِسَ عَشَرَ(پانزدهم) ،مرکب مذکر
سادِسَ عَشَرَ(شانزدهم) ، سابِعَ عَشَرَ(هفدهم) ، ثامِنَ  عَشَرَ(هجدهم) ، تاسِعَ  عَشَرَ(نوزدهم).

حادِيَةَعَشْرَةَ ، ثانِیَةَعَشْرَةَ ، ثَالِثَةَعَشْرَةَ ، رابِعَةَ عَشْرَةَ ، خامِسَةَعَشْرَةَ ،مرکب مؤنّث
سادِسَةَعَشْرَةَ ، سابِعَةَعَشْرَةَ ، ثامِنَةَعَشْرَةَ ، تاسِعَةَعَشْرَةَ.

برای مذکر و مؤنّث به طورِ «مساوی» استعمال شده و «مشترک» هستند. عقود.۳
جُلُ العِشْرُونَ وَ الْمَرا�ةُ الْعِشْرُونَ (مرد و زن بیستم آمدند.)و اعرابشان همانند اعراب «جمع مذکر سالم» است: جاءَ الر�

. معطوف.۴

معطوف مذکر
انِي  وَ  الْعِشْرُونَ (بیست  و دوم) ، الحَادِي  وَ الْعِشْرُونَ (بیست  و  یکم) ، الث�

ثَالِث  وَ عِشْرُونَ (بیست  و  سوم) ، رَابِع  وَ  ا�ربَعُونَ (چهل  و  چهارم) ،
تاسِع  وَ  تِسْعُونَ (نود  و  نهم).

حادِیَة وَ عِشْرُونَ ، ثانِیَة وَ عِشْرُونَ ، ثالِثَة وَ عِشْرُونَ ،معطوف مؤنّث
رابِعَة وَ اَربَعُونَ ، تاسِعَةَ وَ تِسْعُونَ.

تبصره

. اعداد «مِائة» و «ا�لف»، در اصلی و ترتیبی یکسان هستند.۱

. گاه بعضی از اعداد به عدد دیگری اضافه می شوند که اصطلاحاً به آن ها «اعداد مضاف» می گویند.۲
البته این اعداد در ترتیبی و اصلی، «یکسان» هستند.

نکته ها

. کلمه «واحِد» مختص عدد «مفرد و معطوف» و کلمه «ا�حَد» مختص عدد «مرکب» است.۱

. عدد ترتیبی مفرد با «معدود مذکر» به صورت «مذکر» و با «معدود مؤنّث» به صورت «مؤنّث» استعمال می شود.۲

. اعراب عدد ترتیبی مفرد، به «حرکت» است، به جز کلمه «ثانِي» که اعراب «اسم منقوص» را دارد.۳
یعنی اعراب آن در حالت «رفعی و جرّی» تقدیری و در حالت «نصبی» ظاهری است.

. هردو جزء «عدد ترتیبی مرکب» با معدود مذکر، به صورت «مذکر» و با معدود مؤنّث، به صورت «مؤنّث» به کار می روند.۴

. هردو جزء اعداد مرکب، «مبنی بر فتح» می باشند، مگر «حادِي» و «ثاني» که «مبنی بر سکون» هستند.۵

. جزء اولِ «اعداد معطوفِ ترتیبی» با «معدود مذکر»، به صورت «مذکر» و با «معدودِ مؤنّث»، به صورت «مؤنّث» استعمال می شود.۶
اعراب جزء اول به «حرکت» و اعراب جزء دوم به «حرف» است؛ یعنی: جزء دوم در حالت رفعی، «واو» و در حالت نصبی و جرّی، «یاء» می گیرد.
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. مستثنی۲۴ٰدرس بیست و چهارم

جاءَ الْقَومُ اِلا� عَلِیّاً (قوم آمدند به جز علی.)اسمی است که به وسیله کلمه استثناء از حکم ماقبل خارج شده است.تعریف مستثنیٰ

ادات استثناء
ا�لاّ ، حاشَا ، عَدا ، خَلاحروف

غَیْر ، سِویٰاسماء

اقسام استثناء

جالُ ا�لا� سَعیداًهرگاه «مستثنیٰ» از جنس «مستثنیٰ منه» باشد، به آن «استثنای متصل» می گویند.استثنای متصل جاءَ الر�

جاءَ الْمُسافِرُونَ ا�لا� کُتُبَهُمْاگر «مستثنیٰ» از جنس «مستثنیٰ منه» نباشد، «استثنای منقطع» نامیده می شود.استثنای منقطع

غ غ»(خالی شده) می گویند.استثنای مُفَر� مَا جاءَ ا�لا� عَلِی�هرگاه «مستثنیٰ منه» در جمله، محذوف باشد، به آن «استثنای مُفَر�

احکام مستثنیٰ

« مستثنیٰ به «ا�لا�

همواره «منصوب» است؛ خواه جمله «مثبت» یا «منفی» باشد.. مستثنای  منقطع.۱
مَا جاءَ الْقَومُ ا�لا� ا�مْتِعَتَهُمْ

جالُ ا�لا� فاطِمَةَ جاءَ الر�

. مستثنای  متصل .۲

» (مثبت) باشد، «منصوب» است. جاءَ الْقَومُ ا�لا� سَعیداًاگر جملهٔ قبل از «ا�لا�

» (منفی) باشد، «جوازاً» دو گونه اعراب می پذیرد: اگر جملهٔ قبل از «ا�لا�
مَا جاءَ القومُ ا�لا� زیداً. نصب.۱

. تبعیّت از اعراب مستثنیٰ منه.۲

غ.۳ اعرابش بر حسب اقتضای «عامل موجود در جمله» است.. مستثنای  مفر�
مَا جاءَ ا�لا� زیدٌ

مَا ضَرَبْتُ ا�لا� زیداً

مستثنای  به حروفِ استثنایِ «حاشا، عَدا، خَلا»، «مجرور» است؛مستثنیٰ به «حاشَا» و «عَدا» و «خَلا»
جاءَ الْقَومُ عَدا زیدٍ (قوم آمدند مگر زید.)زیرا این حروف، از حروف جرّ نیز به شمار می آیند.

مستثنیٰ به «غَیر» و «سِویٰ»
مستثنای  به حروفِ استثنایِ «غَیْر و سِویٰ»، «مجرور» است؛

زیرا این دو اسم، از اسم هایی هستند که همیشه به صورت «مضاف» استعمال می شوند
و اسمی که درپی آنها می آید، «همواره مجرور» است.

جاءَ الْقَومُ غَیرَ سَعِیدٍ

مَا رَا�یْتُ الْقَومَ سِویٰ زیدٍ

نکته ها
. سه کلمه «حاشَا، عَدا و خَلا» گاه به صورت «فعل» نیز به کار می روند که در این صورت گاه «عَدا و خَلا» به همراه «مَا» و گاه بدون «مَا» می آیند.۱

» قرار می گیرد.۲ . خود «غَیر» و «سِویٰ» اعراب می گیرند و اعرابشان مانند اسمی است که بعد از «ا�لا�
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)۱. منادیٰ (۲۵درس بیست و پنجم

اسم ظاهری است که درپی یکی از «ادات نداء» بیاید.تعریف منادیٰ

یَا اُ�

یَا عَبْدَاِ�

یَا رَجُلُ

ادات نداء

ا� فَاطِمَةُ ، ا� عَبْدَاِ� (ندای نزدیک)ا�

ا�یْ فَاطِمَةُ ، ا�یْ عَبْدَاِ� (ندای متوسط)ا�یْ

ا�یَا فَاطِمَةُ ، هَیَا عَبْدَاِ�(ندای دور)آ ، ا�یَا ، هَیَا

یَا زیدُ(ندای نزدیک، متوسط و دور)یَا

بناء و اعراب منادیٰ
اگر منادیٰ «مفرد معرفه» یا «نکره مقصوده» باشد، در این صورت «محلاً منصوب» خواهد بود.. مبنی بر علامت رفع.۱

در صورتی که منادیٰ ، «مضاف» یا «شبه مضاف» یا «نکرهٔ غیرمقصوده» باشد، منصوب خواهد بود.. منصوب.۲

تبصره

. «حرف نداء» بر سر اسمی که دارای «الف و لام» باشد، نمی آید.۱

تُهَا» برای «مؤنّث» آورده می شود.۲ هَا» برای «مذکر» و «ا�ی� . برای منادیٰ قرار دادن اسمی که «اَلْ» دارد، بعد از حرف نداء کلمه «ا�ی�

. برای منادیٰ قرار دادن اسمی که «اَلْ» دارد، بعد از حرف نداء، «اسم اشاره ای» که به لحاظ «جنس  و عدد»۳
با منادیٰ مطابق باشد، آورده می شود که در حقیقت خود همان اسم اشاره، منادیٰ است.

هَا» نیست.۴ یَا اَُ�. برای ندای کلمه «ا�»، نیازی به «ا�ی�

. «افعال» و «حروف» با حفظ «معنای فعلی  و حرفی شان» منادیٰ قرار نمی گیرند، بلکه در غیر این صورت باید «مورد تأویل» قرارگیرد.۵

نکته ها

. در این مبحث، منظور از «منادای مفرد»، منادایی است که در مقابل «مضاف»  و «شبه مضاف» آمده است.۱

. «نکره مقصوده»، مخاطبی است که متکلم هنگام نداء او را «نمی شناسد»؛ ولی «می بیند» و به او «التفات» دارد.۲

. «نکره غیر مقصوده»، مخاطبی است که متکلم هنگام نداء او را «نمی شناسد» و «نمی بیند» و به او «التفات» ندارد.۳

رَب�نَا ظَلَمْنَا ا�نْفُسَنَا      که در اصل بوده است:    یَا رَب�نَا ظَلَمْنَا ا�نْفُسَنَا.. گاه حرف نداء حذف می شود.۴
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)۲. منادیٰ (۲۶درس بیست و ششم

هرگاه منادیٰ به «یاء متکلم» اضافه شده باشد، چنانچه آخر منادیٰ حرف علّه نباشد،حکم منادای مضاف به «یاء متکلم»
«پنج حالت» جایز است. که حالت پنجم، بیشتر استعمال دارد.

یَا عِبَادِي ، یَا عِبَادِيَ ، یَا عِبَادَا ، یَا عِبَادَ ، یَا عِبَادِ
(ای بندگانِ من!)

استغاثه

کمک طلبیدن و یاری خواستن از دیگران هنگام گرفتاری و مصیبت را «استغاثه» می گویند.تعریف استغاثه

اقسام استغاثه

. «مُسْتَغیث»، کسی است که دیگری را به کمک می طلبد.۱

. «مُسْتَغاث»، کسی است که به فریاد رسی و کمک فرا خوانده می شود.۲

. «مُسْتَغاثٌ لَه»، کسی است که فریاد رسی و کمک به او مورد نظر است.۳

کیفیت جمله استغاثه
. حرف ندای «یا» و «لامِ مفتوح»، بر سر «مستغاث» می آید. «لامِ مکسور»، بر سر «مستغاثٌ له» می آید.۱

یَا لَلْمَهْدِيّ لِلْمُنْتَظِرِینَ
(ای مهدی! به فریاد منتظران برس!)

یَا لَلْکِرامِ لِلْمُحتاجِینَ
(ای کریمان! فریاد نیازمندان را دریابید!)

یَا لَزیدٍ لَهُ. اگر «مستغاثٌ له»، اسم ظاهر یا ضمیر «یاء متکلّم» نباشد، «لامِ» بر سر آن باید «مفتوح» شود.۲

ندبه

نوع دیگری از «نداء» است که با «آه  و زاری» و هنگام «رنج و اندوه» صورت می گیرد.تعریف ندبه

«وا» حرف ندای مخصوص «ندبه» است که بر سر «اسمِ مندوب» می آید.ادات ندای ندبه

یکی از این حالات را دارد:آخر اسم مندوب

ا. همراه با «الف زائد» است.۱ دا ، وَا عَلِی� وَا مُحَم�

اهْ. همراه با «الف و هاء ساکن» است.۲ داهْ ، وَا عَلِی� وَا مُحَم�

ةُ ، وَا غُلامَ زیدٍ. بدون «الف  و هاء» است و حکم آن مانند حکم «منادای غیرمندوب» است.۳ وَا حُج�

ترخیم منادیٰ

تعریف ترخیم
به معنای «کوتاه کردن دنباله چیزی» است.در لغت

به «حذف حرف آخر منادیٰ» گفته می شود.در اصطلاح

به دلیل «اختصار و سهولت کلام» صورت می گیرد.دلیل ترخیم

موارد ترخیم

. اسم هایی که به «تاء تأنیث» ختم شده اند. خواه «عَلَم» یا «نکره مقصوده» باشند.۱
یَا جَارِیَةُ ←← یَا جَارِیَ

یَا فَاطِمَةُ ←← یَا فَاطِمَ

. در عَلَم مذکر یا مؤنّث، به شرطی که «مرکب اضافی» نباشند و «بیش از سه حرف» داشته باشند.۲
یَا جَعفَرُ ←← یَا جَعفَ

یَا حَارِثُ ←← یَا حَارِ

نکته ها

. هرگاه آخر منادیٰ، حرف الف باشد، «یاء متکلم» همیشه «مفتوح» خواهد بود.۱

یَا مَولایَ (ای سرورِ من!)

یَا مُقْتَدایَ (ای پیشوای من!)

یَا فَتایَ (ای جوان من!)

یَا لَثَارَاتِ الْحُسَیْن (ای خونخواهان حسین، به فریاد برسید!). گاه «مستغاثٌ له» با وجود قرینه حذف می شود.۲

یا لِلْمُسْتَضْعَفِینَ!. گاه «مستغاث» با وجود قرینه حذف می شود.۳
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. مجرورات: مجرور به حرف جر۲۷ّدرس بیست و هفتم

علائم جرّ

. کسره ( -ِ-- -ٍ-- )۱

جُلِدر «اسم مفرد» بِزِیدٍ ، بِالر�

جَالِدر «جمع مکسّر» بِرِجَالٍ ، بِالر�

بِمُؤمِنَاتٍ ، بِالْمُؤمِنَاتِدر «جمع مؤنّث سالم»

. یاء ( ی ـ )۲

بِمُؤمِنَیْنِدر «مثنّیٰ»

بِمُؤمِنِینَدر «جمع مذکر سالم»

بِا�بِیهِ ، بِا�خِیهِ ، بِحَمِیهَا ، بِفِیهِ ، بِهَنِیهِ ، بِذِي عِلْمٍدر «اسماء ستّه(ششگانه)»

در اسماء «غیرمنصرف» که از قاعده ویژه خود پیروی می کنند. فتحه ( -َ-- )۳
بِا�براهیمَو به جای «کسره»، فتحه می گیرند.

اسم در دو صورت مجرور می شوداقسام مجرور
. به حرف جرّ.۱

. به اضافه.۲

مجرور به حرف جرّ

«حروف جرّ»، «هفده حرف» اند که اگر بر سر اسمی درآیند، آن را مجرور می کنند.تعریف
(حرفِ) «جرّدهنده» را «جارّ»، (اسمی) که «جرّپذیرفته» را «مجرور» و «هردو» را با هم «جارّ و مجرور» می نامند.

اقسام

. مشترک میان اسم ظاهر و ضمیر.۱
این حروف عبارت اند از:

مِنْ(از) ، ا�لیٰ(به سوی) ، عَنْ(از) ، خَلا(به جز) ، عَدا (به جز)
حَاشا (به جز) ، عَلیٰ(بر) ، فِي(در) ، لام(برای) ، باء(به)

. مختصّ به اسم ظاهر.۲
یٰ(تا) ، کاف(مثل) ، واو قسم ، تاء قسماین حروف عبارت اند از: (چه بسیار) ، مُذْ(از) ، مُنْذُ(از) ، حت� رُب�

متعل�ق جار و مجرور

دَخَلْتُ فِي الدّارِ (داخل خانه شدم)زمانی است که جار و مجرور، متعل�قِ به «فعل» شده باشد.. تَعل�ق به فعل.۱

منظور از «شبه فعل»، «اسم فاعل ، اسم مفعول ، صفت مشبّهه ، صیغه مبالغه ،. تعل�ق به شبه فعل .۲
اسم فعل ، اسم تفضیل و مصدر» است.

هُوَ عالِمٌ بِالْغَیْبِ

غَیْرِ الْمَغْضُوبِ عَلَیْهِم

متعل�ق ظروف

اَلْیَومَ اَکْمَلْتُ لَکُمْ دینَکُمْزمانی است که ظرف، متعل�قِ به «فعل» شده باشد.. تعل�ق به فعل.۱

منظور از «شبه فعل»، «اسم فاعل ، اسم مفعول ، صفت مشبّهه ، صیغه مبالغه ،. تعل�ق به شبه فعل.۲
هُمُ الْمُجَاهِدُونَ لَیْلاً وَ نَهَاراًاسم فعل ، اسم تفضیل و مصدر» است.

گاه برای افعال لازم، در ظاهر مفعولی ذکر شده؛ یا برای افعال یک مفعولی، دومفعول ذکر شده است؛ در اینمنصوب به نزع خافض
موارد، اسمی را که پس از حذف حرف جرّ به صورت منصوب درآمده، «منصوب به نزع خافض» می گویند.

امَ ذَهَبْتُ الش�

وَاخْتٰارَ مُوسَیٰ قَومَهُ سَبْعیٖنَ رَجُلاً

نکته ها

. اصل در علامت جرّ، «کسره» است و گاه «یاء» و «فتحه» از آن نیابت می کنند.۱

. «تاء» قَسَم به اسم جلاله «ا�» اختصاص دارد؛ مانند: تَاِ�.۲

» به اسم «نکره موصوفه» اختصاص دارد؛ مانند: رُب� رَجُلٍ کریمٍ لَقِیتُهُ.۳ . «رُب�

. جارّومجرور متعل�ق و وابسته به «فعل» یا «شبه فعلی» است که به آن «متعل�ق» گویند.۴

. متعل�قِ جارومجرور  و ظرف یا «مذکور» است و یا «مقدّر» است.۵

ر» است که یکی از «افعال عموم» باشد.۶ . متعل�ق جارومجرور و ظرف در صورتی «مقد�

. «منصوب به نزع خافض»، قاعده مشخصی ندارد و «موقوف بر سَماع از عرب» است.۷



مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

مانند

): مجرور به اضافه۲. مجرورات(۲۸درس بیست و هشتم

اضافه

نسبت دادن اسمی به اسم دیگر است، در این صورت، اسم اول را «مضاف» و اسم دوم را «مضافٌ الیه» می نامند.تعریف

مضاف إلیه «همیشه» مجرور است. (کُل� مُضافٍ ا�لَیْهِ مَجرورٌ)قاعده

شرایط

. مضاف غالباً با «اَلْ» همراه نمی شود.۱

. مضاف هرگز «تنوین» قبول نمی کند.۲

. هرگاه مضاف، «مثنی» و «جمع» باشد، «نون تثنیه و جمع» نمی گیرد.۳

نکته

. مضاف «ویژگی » است.۱

. مضاف، «اسم» است.۲

. مضاف می تواند در عین حال، «مضاف الیه» نیز واقع شود.۳

. مضاف الیه می تواند در عین حال، «مضاف» نیز واقع شود.۴

اضافه معنویه

اضافه ای است که حرف جرّ در «تقدیر» دارد و حرفِ جرّ می تواند «مِنْ»، «فِي» یا «لام» باشد.تعریف اضافه معنویه

فواید اضافه معنویه

هرگاه مضاف الیه، «معرفه» باشد، مضاف نیز «معرفه» می شود؛. تعریف مضاف.۱
دارُ سَعیدٍ (خانه سعید)یعنی «کسب تعریف» می کند.

هرگاه مضاف الیه، «نکره» باشد، مضاف را «خاص» می کند؛. تخصیص مضاف.۲
کِتابُ مُعَل�مٍ (کتاب معلّمی)یعنی «کسب تخصیص» می کند.

موارد تقدیر حروف

ر است.۱ خَاتَمُ ذَهَبٍ (انگشتر طلایی). هرگاه مضاف الیه، «جنس مضاف» را بیان کند، حرف «مِنْ» مقد�

ر است.۲ صَلاةُ الل�یْلِ (نماز شب). هرگاه مضاف الیه «زمان یا مکان انجام مضاف» را نشان دهد، حرف «فِي» مقد�

ر است.۳ کِتابُ زَیْدٍ (کتاب زید). به جز دو مورد یاد شده، در بقیه موارد غالباً حرف جر� «لام» مقد�

اضافه لفظیّه
هرگاه صفت به معمولش اضافه شود، «اضافه لفظیّه» است.تعریف اضافه لفظیّه

مَن�اعُ الْخَیرِ (بسیار منع کننده از نیکی)«صفت: اسم فاعل، اسم مفعول، صفت مشبّهه، صیغه مبالغه»

رسِ (نویسندهٔ درس)فایده اضافه لفظیّه ایجاد «تخفیف و سبکی» در لفظِ «مضاف» است .فایده اضافه لفظیّه کاتِبُ الد�

نکته ها
. در اضافه، غالباً «حرف جرّی» در تقدیر گرفته می شود.۱

. در اضافه لفظیّه اگر مضاف، «مثنی» یا «جمع» باشد یا مضاف الیه دارای «ال» باشد، جایز است مضاف دارای «ال» باشد.۲
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): مجرور به اضافه۳. مجرورات(۲۹درس بیست و نهم

«مضاف» واقع شدن اسماء

اسم هایی هستند که «هیچ گاه» مضاف واقع نمی شوند.. ممتنع الاضافه.۱
برخی از آنها عبارت اند از:

ضمائر ، اسماء اشاره ، موصولات ،
اسماء شرط ، استفهام

اسم هایی هستند که «همواره» مضاف اند و از آنها به. لازم الاضافه.۲
کُلّ ، بَعض ، عِنْد ، فَوق  . . .اسماء «دائم الاضافه» تعبیر می شود.

اسم هایی هستند که «گاه» به صورت مضاف استعمال می شوند.. جائز الاضافه .۳
کِتاب ، رَسُول ، مِیزان و . . .که اکثر اسم  ها از این دسته اند.

اسماء دائم الاضافه

مشهورترین این اسماء:

کُلّ(هر ، همه) ، بَعض(برخی) جَمِیع(همگی) ،
کِلا و کِلْتا(هردو) ، مِثْل و شِبه(مانند) ، غَیْر و سِویٰ(به جز ، مگر) ،

لَدُنْ و عِنْدَ(نزد) ، ذُو(صاحب) ، ا�ولُو(صاحبان ، دارندگان) ، 
(هرکدام ، کدام یک؟) ا�ی�

یَمین(راست) ، یَسار و شِمال(چپ) ، فَوق(بالا) ،و جهات ششگانه:
تَحت(زیر) ، خَلْف و وَراء(پشت) ، ا�مام و قُدّام (جلو)

بَیْن(وسط) ، قَبْل(پیش) ، .بَعد(پس) ، مَعَ(با) ، ا�ذْ و ا�ذا(هنگامی که)و همچنین:

اسماء «دائم الاضافه»مضاف به مفرد و جمله
ا�ذْ ، ا�ذَایا مضاف به «مفرد» هستند.

غَیْر ، کُل� ، مَعَ ، عِنْدَیا مضاف به «جمله» هستند.

کسب تذکیر و تأنیث
ا�ن� رَحمَةَ اِ� قَرِیبٌ مِنَ الْمُحسِنِینَ. گاه «مضاف» مؤنّث بوده و از «مضافٌ الیه»، کسب مذکّر بودن می  کند.۱

یَومَ تَجِدُ کُل� نَفْسٍ مَا عَمِلَتْ. گاه بالعکس، «مضاف» مذکر بوده و از «مضافٌ الیه» کسب تأنیث می کند.۲

هرگاه قرینه و نشانه ای در کلام باشد که بر «مضاف» دلالت کند، «حذف مضاف»، جائز است.حذف مضاف
لِیلُ جَازَ حَذْفُهُ» زیرا «کُل� مَا دَل� عَلَیْهِ الد�

نکته ها

. بیشتر اسم ها می توانند «مضاف الیه» واقع شوند.۱

. شرط مهم جواز کسب مذکّر و مؤنّث بودن از مضافٌ الیه این است که بتوان به وسیله مضافٌ الیه از مضاف بی نیاز شد۲
به طوری که به اصل معنا، خللی وارد نگردد.
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. منصرف و غیرمنصرف۳۰درس سی ام

اسمی است که بتواند «حرکاتِ مختلف اعرابی و تنوین» را بپذیرد.منصرف

قَالَ سَعیدٌ

رَا�یْتُ سَعیداً

سَمِعتُ مِنْ سَعیدٍ

اسمی است که «تنوین و کسره» را نپذیرد.غیرمنصرف

قَالَ ا�بْرَاهِیمُ

عَرَفْتُ ا�بْرَاهِیمَ

سَمِعتُ مِنْ ا�بْرَاهِیمَ

چهار سبب موجب غیرمنصرف بودنِ اسم است:اسباب منع صرف

. عَلَمیّت.۱

. وصف.۲

. جمع.۳

. الف تأنیث.۴

«عَلَم»الف. عَلَمیّت.
هنگامی غیرمنصرف است که:

سَلْمان ، عِمران. دارای «الف و نون زائد» باشد.۱

إبراهیم ، بَهرام. «ا�عجَمِی» (غیرعربی) باشد.۲

یَزید ، تُکْتَم. «بر وزن فعل» باشد.۳

. «مؤنّث» باشد.۴

زَینَب ، فاطِمَة

البته در مؤنّث معنوی
به شرط اینکه:

. «بیش از سه حرف» داشته باشد.۱
مانند: زَینَب

. یا «سه حرفی متحرّک الوسط» باشد.۲
مانند: سَقَر

. یا «سه حرفی ساکن الوسطِ غیرعربی» باشد.۳
مانند: جُور

بَعلَبَکّ ، بَیْتَ لَحم. «مرکب مَزجیّ» باشد.۵

«عُمَر» که معدول از «عامِر» است.. «معدول» باشد.۶

«وصف»ب. وصف.
هنگامی غیرمنصرف است که:

. بر وزن «فَعلان» بوده و مؤنّث آن بر وزن «فَعلیٰ» بیاید.۱
عَطشان(مرد تشنه) ← عَطشیٰ(زن تشنه)

شَبْعان(مرد سیر) ← شَبْعیٰ(زن سیر)

ا�حمَر ، ا�بْیَض ، ا�فْضَل. بر وزن «ا�فْعَل» باشد.۲

. «معدول» باشد.۳
«ا�خَر» که معدول از «آخَر» است.

«ثُلاث» که معدول از «ثلاثةٌ ثلاثةٌ» است.

«جمع» هنگامی غیرمنصرف است که بر وزن «مَفاعِل، مَفاعیل، ا�فاعِل، ا�فاعیل» و مانند اینها باشد.ج. جمع.
مَسَاجِد ، مَکارِم

مَتارِیس ، ا�مَاکِن

اگر اسمی «الف تأنیثِ ممدود یا مقصور» داشته باشد، بدون هیچ شرطی «غیرمنصرف» است.د. الف تأنیث.
حَمرَاء ، زَهرَاء ، زُهَیْرَاء

کُبْریٰ ، مُوسیٰ

هرگاه اسم غیرمنصرف به کلمه دیگر «اضافه» شود یا «الف و لام» بر سرش بیاید،«کسره» پذیریِ غیرمنصرف
«کسره» می پذیرد؛ ولی هیچ گاه «تنوین» نمی پذیرد.

هُم فِي الْمَساجِدِ

صَل� عَلیٰ ا�شْرَفِ الاْ�نْبِیَاءِ

نکته ها

. اگر «عَلَم مذکر» دارای «سه حرف» بوده و «حرف وسط آن ساکن» باشد، منصرف خواهد بود، اگر چه اعجمی باشد.۱

. «سه حرفی ساکن الوسطی» که «عربی» باشد، «منصرف» است.۲

. اگر «الف و لام» بر سر اسم غیرمنصرفی که تنوین نمی گیرد، دربیاید و یا «مضاف» واقع شود، می تواند «کسره» بگیرد.۳
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): تأکید، بدل۲. توابع(۳۲درس سی و دوم

تعریف تأکید
جاءَ الْحَق� الْحَق� (آمد حق حق)تأکید، آوردن لفظی است که موجب «تثبیت» و «تقریر» متبوع گردد.

«تابع» را «مُؤَک�د» و «متبوع» را «مُؤَک�د» می نامند.

اقسام تأکید

در جایی است که «لفظ متبوع یا مترادف آن»، «تکرار» شده باشد.. تأکید لفظی.۱

بُونَ. در اسم.۱ ابِقُونَ ا�ولَئِكَ الْمُقَر� ابِقُونَ الس� وَالس�

سَقَطَت سَقَطَت إسرائیلُ. در فعل.۲

لا لا لَنْ ا�سْتَرِیحَ حَتّیٰ ا�قُولَ الْحَق�. در حرف.۳

کُل�نَا فِدَاؤُکَ یا ا�مامُ! کُل�نَا فِدَاؤُکَ یا ا�مامُ!. در جمله.۴

آوردن الفاظ خاصی است که «ادوات تأکید» نامیده می شوند.. تأکید معنوی.۲

جاءَ عَلی� نَفْسُهُ وَ  ذَهَبَ سَعیدٌ عَیْنُهُنَفْس ، عَیْن (برای مفرد، مثنی و جمع)

جُلانِ کِلا هُمَاکِلا ، کِلْتا (برای مثنی) جاءَ الر�

ة (برای جمع) نَهَضَ الْمُسْلِمُونَ جَمِیعُهُمکُلّ ، جَمیع ، عام�

تعریف بدل
قْفُ نِصفُهُ (نصف سقف فروافتاد)تابعی است که «جانشین» کلمه پیش از خود می شود و «مقصود اصلی» از حکمی است که در جمله بیان می شود. سَقَطَ الس�

«بدل» از «مُبَدَلٌ منه» تنها در «اعراب» تبعیّت می کند؛ اما در «غیر اعراب» جایز است که بدل و مبدل منه مختلف باشند.

اقسام بدل

جاءَ سَعیدٌ ا�خُوکَ (سعید برادرت آمد)بدلی است که به جای «تمامِ مبدل منه» می آید.. بدل کلّ از کلّ.۱

اِنْکَسَرَ عَلِی� رَا�سُهُ (علی سرش شکست)بدلی است که «جزئی از مُبَدَلٌ منه» باشد.. بدل جزء از کلّ .۲

ا�عجَبَنِي عَلِی� شَجَاعَتُهُ (علی، شجاعتش مرا به تعجب انداخت.)بدلی است که «بیان کننده یکی از متعل�قات مبدلٌ منه» است و مبدلٌ منه نسبت به آن «شمول» دارد.. بدل اشتمال.۳

. بدل مُباین.۴
رَا�یْتُ عَلیّاً سَعیداً (علی را نه، بلکه سعید را دیدم.)بدلی است که «اشتباهاً» به جای مبدلٌ منه آمده باشد.. بدل غلط.۱

حَبیبی قَمَرٌ شَمسٌ (دوست من ماه است، نه خورشید است.)بدلی است که برای «مبالغه» می آید.. بدل بداء.۲

بدل تفصیل
اَلْکلَِمَةُ عَلیٰ ثَلاثَةِ اَقْسامٍ: اِسْمٍ وَ فِعلٍ وَ حَرفٍ.گاه بدلی آورده می شود که هدف از آن «تفصیل و توضیح» کلمهٔ «مجمل و مختصرِ» پیش از آن است.

این نوع بدل همان بدل «جزء از کلّ» است.

نکته ها

. تأکید لفظی در مثال های روبه رو با آوردن «لفظ مترادفِ متبوع» صورت گرفته است.۱
فازَ ٱنْتَصَرَ الْجیشُ (لشکر موفق شد، پیروز شد.)

ا�نْتَ بِالْخَیرِ حَقیقٌ قَمِنٌ (تو، به نیکی کردن شایسته و سزاواری.)

. الفاظی که در تأکید معنوی استفاده می شوند، هواره بعد از اسم «مؤک�د» قرار می گیرند و غالباً به ضمیر آن اضافه می گردند.۲

ة» حتماً باید به ضمیری اضافه شوند که «مطابق مؤک�د» است. گاه برای «تقویت تأکید» بعد از لفظ «کُلّ»، از الفاظ «ا�جْمَع، ا�کْتَع و ا�بْصَع» استفاده می شود.۳ . سه کلمه «کُلّ، جَمیع و عام�

. در بدل، «بدل» باید بتواند بجای «مبدلٌ منه» جای بگیرد.۴

. در بدل «اشتمال» و «جزء از کل»، باید یک ضمیر غایب به بدل بچسبد.۵
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): عطف بیان، عطف نَسَق۳. توابع(۳۳درس سی و سوم

تابعی «جامد» است که برای «روشن کردن حقیقت متبوعِ» خود می آیدتعریف عطف بیان
لاَمُو از متبوعش، «مشهورتر» است. قَالَ ا�بُوعَبْدِاِ� الْحُسَیْنُ عَلَیْهِ الس�

عطف بیان از نظر مطابقت با متبوعش مانند «صفت» استحکم عطف بیان
جاءَ ا�خُوکَ سَعیدٌو در «اِعراب، جنس، عدد و معرفه و نکره بودن» همانند متبوع است.

عطف بیان یا بعد از:فایده عطف بیان
معرفه می آید؛ که فایدهٔ آن توضیح متبوعش است.

نکره می آید؛ که فایدهٔ آن تخصیص متبوعش است.

تعریف عطف نَسَق

دٌدر جایی است که بین تابع و متبوع به وسیله یکی از «حروف عطف» ارتباط برقرار شود. جاءَ سَعیدٌ وَ مُحَم�

در این صورت تابع را «معطوف» و متبوع را «معطوفٌ علیه» می نامند
و تابع فقط در «اعراب» از متبوع تبعیّت می کند.

حروف عطف، نُه تاست:

واو (و) ، فاء (پس) ، ثُم� (سپس)

حَتّیٰ (تا) ، ا�و (یا) ، ا�مْ (یا)

بَلْ (بلکه) ، لا (نه) ، لکِنْ (ولی)

عطف نَسَق بر دو قسم است:اقسام عطف نَسَق
رفَ ا�وِ الن�حوَ. عطف اسم بر اسم.۱ اُدرُسِ الص�

کُلُوا وَ اشْرَبُوا وَ لاتُسْرِفُوا. عطف جمله بر جمله.۲

نکته ها

. اگر در عطف بیان بتوانیم «متبوع» را حذف کرده و «تابع» را به جای آن بیاوریم، با «بدل کل از کل» تفاوتی نخواهد داشت.۱

. عطف کردن «اسم» بر «ضمیر متصل مرفوع» و «ضمیر مستتر» نارواست،۲
مگر در صورتی که آن ضمیر به وسیله «ضمیر منفصل» تأکید شود یا «فاصلی» در میان باشد.

. هرگاه بخواهیم «اسمی» را بر «ضمیر مجرور» عطف کنیم، «اعادهٔ جارّ» لازم است.۳
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. افعال مدح و ذمّ، افعال تعجّب۳۴درس سی و چهارم

افعال مدح و ذمّ

تعریف و عمل
افعال جامدی هستند که برای «تقدیر و ستایش» یا «سرزنش و نکوهش» به کار می روند و عبارت اند از:

نِعمَ ، حَب�ذا  ←  چه خوب است!

بِئسَ ، ساءَ  ←  چه بد است!

نِعمَتْ ، بِئسَتْ ، سَاءَتْچون این افعال صرف نمی شوند، آنها را «جامد» نامیده اند؛ با این حال برای مؤنّث با «تاء تأنیث» به کار می روند.

اسم های بعد از آن

معمولاً بعد از افعال مدح و ذمّ، «دو اسم» آورده می شود که هردو «مرفوع» هستند.
به اسم اول، «فاعل» و به اسم دوم، «مخصوص به مدح یا ذمّ» گفته می شود.

جُلُ عَلِی� (علی چه مرد خوبی است!) نِعمَ الر�

بِئسَتِ الْمَرأةُ هَندٌ (هند چه زن بدی است!)

علّت «مرفوع بودن» اسم مخصوص به مدح یا ذمّ
. خبر برای مبتدای محذوف.۱

جُلُ عَلِی� نِعمَ الر�

نِعمَتِ المرأةُ هِندٌ

دیقُ الکِتابُ. مبتدای مؤخّر برای خبر مقدّم.۲ نِعمَ الص�

اقسام فاعل آن
در این صورت:. اسم ظاهر.۱

جُلُ سَعیدٌ!همواره باید «الف و لام» داشته باشد. نِعمَ الر�

جُلِ زِیدٌیا به اسمی که «الف و لام» دارد، اضافه شده باشد. بِئسَ ابْنُ الر�

نِعمَ اِبنُ ا�ختِ القَومِو یا مضافٌ الیهِ مضافٌ الیه اش، «الف و لام» داشته باشد.

نِعمَ رَجُلاً زیدٌحتما باید یک اسم نکره ای به عنوان «تمییز» بعدش ذکر شود.. ضمیر مستتر.۲

نکته ها

. مخصوص به مدح یا ذم، «ویژگی» است و نقش نیست.۱

» است و همیشه به صورت «مفرد» و «مذکّر» می آید.۲ » و اسم اشاره «ذَا» که فاعل «حَب� . «حَب�ذا»، مرکّب است از فعل ماضی «حَب�

. اگر حرف «لا» بر سر «حَب�ذا» بیاید، برای «ذمّ» به کار می رود.۳

افعال تعجب

افعالی هستند که برای اظهار «شگفتی و تعجب» به کار می روند.تعریف

استعمال آنها

. مَا ا�فْعَلَ.۱
مَا ا�حسَنَ سَعِیداً (چه نیکوست سعید!)

مَا ا�جْمَلَ مَنْظَر الرّیاضِ (منظر باغ چه زیباست!)

. ا�فْعِلْ بِـ.۲
ا�حسِنْ بِعَلی� (علی چقدر نیکوست!)

ا�جْمِلْ بِعَلی� (علی چه زیباست!)

مَا کانَ ا�جْمَلَهُ (او چه زیباست!)«کانَ» گاه به صورت «زائد»، بین «مَا» تعجب و «فعل» تعجب قرار می گیرد و در این حالت، محلّی از اعراب ندارد.نکته
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)۱. حروف (۳۵درس سی و پنجم

کلمه ای است که بر معنای «غیرمستقل» دلالت می کند و همواره «نیازمند کلمات دیگر» است.تعریف حرف

میان کلمات و اجزای جمله «ارتباط» برقرار می کند و در «توسعه زبان» و دستیابی به «ترکیبات گوناگون کلامی»، نقش مهمی دارند.عمل حرف

مشهورترین حروف جاره، هفده تاست که عبارت اند از:حروفِ جرّ (جارّه
ی ا�لیٰ باءُ تاءُ کافُ لامُ واوُ مُنْذُ مُذْ خَلا           رُب� حَاشَا مِنْ عَدَا فِي عَنْ عَلیٰ حَت�

مهم ترین معانی حرف «باء» عبارت است از:معانی حرف «باء»

کَتَبْتُ بِالْقَلَمِ (با قلم نوشتم). استعانت.۱

ضَرَبْتُهُ بِسُوءِ ا�دَبِهِ (او را به سبب بی ادبی اش زدم). سببیّت .۲

ذَهَبَ اُ� بِنُورِهِمْ (خداوند نور آنها را برد). تعدیه.۳

. زائد.۴
مٍ ل�لْعَبِیدِ. در خبر منفی.۱ وَ أن� ا�َ  لَیْسَ بِظَلا�

(خدا نسبت به بندگانش ستمگر نیست)

کَفیٰ بِاِ� شَهِیداً (شهادت خدا کافی است). در فاعل کَفیٰ.۲

مهم ترین معانی «مِنْ» عبارت است از:معانی «مِنْ»

. ابتدای غایت.۱
مِنَ الْبَیْتِ ا�لیٰ الْمَدرَسَةِ (از خانه تا مدرسه). گاه «آغاز» یک «فاصله مکانی» است.۱

باحِ ا�لیٰ الْمَسَاءِ (از صبح تا شب). گاه «آغاز» یک «برهه زمانی» است.۲ مِنَ  الص�

ارهِمِ (بعضی از درهم ها را گرفتم). تبعیض.۲ ا�خَذْتُ مِنَ الد�

عِنْدی خَاتَمٌ مِنْ ذَهَبٍ (نزد من انگشتری از جنس طلاست). بیان جنس.۳

به شرطی که. زائد.۴

. «مجرور آن نکره» باشد.۱

مَا جاءَ مِنْ ا�حَدٍ (هیچ کسی نیامد). «ماقبلش نفی، نهی یا استفهام به هَلْ» باشد.۲

. مجرور، «فاعل، مفعول یا مبتدا» باشد.۳

مهم ترین معانی «ا�لیٰ» عبارت است از:معانی «ا�لیٰ»

. انتهای غایت.۱
سِرتُ مِنَ الْبَصرَةِ ا�لیٰ الْکُوفَةِ (از بصره تا کوفه را سپردم). گاه برای «مکان» به کار می رود.۱

یَامَ ا�لیٰ ال�یْلِ (آن گاه روزه را تا شب به پایان برید). گاه در مورد «زمان» استعمال می شود.۲ وا الص� ثُم�  ا�تِم�

وَ  لاَ تَا�کُلُوا ا�موَالَهُمْ ا�لیٰ ا�موَالِکُمْ (و اموال آنها را با مال های خودتان نخورید). به معنی مَعَ.۲

اَلاْ�مرُ ا�لَیْكِ (حکم به تو اختصاص دارد). به معنی لام  اختصاص.۳

مهم ترین معانی «عَنْ» عبارت است از:معانی «عَنْ»

. مجاوزه.۱
هْمَ عَنِ الْقَوس (تیر را از کمان پرتاب کردم). یا «حقیقی» است.۱ رَمَیْتُ الس�

بَلَغَنِی عَنْ زیدٍ حَدیثٌ (سخنی از زید به من رسید). یا «مجازی» است.۲

مَا نَحنُ بِتَارِکِي آلِهَتِنَا عَنْ قَولِكَ (به دلیل گفتهٔ تو، رهاکنندهٔ خدایان خویش نیستیم). تعلیل.۲

قُمْ عَن�ي بِهٰذَا الاْ�مرِ (به جای من برای انجام این کار برخیز). بدل .۳
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)۲. حروف (۳۶درس سی و ششم

مهم ترین معانی «عَلیٰ» عبارت است از:معانی «عَلیٰ»

. استعلاء.۱

جَرَةِ (بالای درخت رفت). یا «حقیقی» است.۱ صَعِدَ عَلیٰ الش�

لْنَا بَعضَهُمْ عَلیٰ بَعضٍ. یا «معنوی» است .۲ فَض�
(بعضی از ایشان را بر بعضی دیگر برتری دادیم)

عَامَ عَلیٰ حُب�هِ (و غذا را با آنکه دوست دارند، می دهند). مصاحبت.۲ وَ یُطعِمُونَ الط�

وَ دَخَلَ الْمَدِینَةَ عَلیٰ حِینِ غَفْلَةٍ مِنْ ا�هْلِهَا. به معنی فِي.۳
(او در هنگامی که اهل شهر در غفلت بودند، وارد شهر شد)

معانی «فِي»
. ظرفیت.۱

قَرَأتُ الْقُرآنَ فِي ثَلاثَةِ أیّامٍ (قرآن را در سه رو خواندم). یا «حقیقی» است.۱

دقِ (رهایی در راستی است). یا «مجازی» است.۲ اَلن�جَاةُ فِي الص�

مَا عِلْمُنَا فِي بَحرِهِ ا�لا� قَطرَةٌ (دانش ما در مقایسه با دریای او، جز قطره ای نیست). مقایسه.۲

معانی «کاف»
زَیدٌ کَالاْ�سَدِ (زید مانند شیر است). تشبیه.۱

لَیْسَ کَمِثْلِهِ شَیْءٌ (هیچ چیز مانند او، خدا نیست). تأکید.۲

حرف «لام»، هشت معنای مشهور دارد:معانی «لام»

اَلْحَمدُلِل�هِ (عزت و سرفرازی، خاص خدا است). اختصاص.۱

قِینَ (بهشت از آن پرواپیشه گان است). استحقاق.۲ اَلْجَن�ةُ لِلْمُت�

هَذَا الْکِتَابُ لِي (این کتاب مال من است). ملکیت.۳

جِئْتُ لِزیارَتِکَ (به خاطر زیارت تو آمدم). تعلیل.۴

لِدُوا لِلْمَوتِ (بزایید برای مردن). عاقبت.۵

رَب�نَا ا�ن�كَ جَامِعُ الن�اسِ لِیَومٍ لاَرَیْبَ فِیهِ. به معنی فِي.۶
(بار پروردگارا! تو گردآورنده مردم در روزی هستی که در آن هیچ شکی روا نیست)

کُل� یَجْرِی لاِ�جَلٍ مُسَمّیً. به معنی ا�لَیٰ.۷
(هرکدام تا وقت محدود و معینی در جریان و گردش اند)

هنگامی است که قبل از آن، «کانَ» ناقصه به صورت. تأکید معنای نفی.۸
منفی (مَا کانَ یا لَمْ یَکُنْ) آمده باشد.

لَمْ یَکُنِ اُ� لِیَغْفِرَ لَهُمْ
(خداوند آنها را هرگز نمی آمرزد)

« معانی «رُب�

رُب� مُؤمِنٍ حَقِیقِی� قَد لَقِیتُهُ (چه کم با مؤمن راستین برخورد کرده ام!). تقلیل.۱

رُب� تَالِي الْقُرآنِ وَ الْقُرآنُ یَلْعَنُهُ (چه بسیار قرآن خوانی که قرآن او را لعنت می کند!). تکثیر.۲

»:نکته اسم مجرور بعد از «رُب�
. گاه «محلاً مرفوع» است، بنابر مبتدا بودن(اگر بعد از فعل لازم قرار گیرد)، مانند: رُب� رَجُلٍ صَالِحٍ ماتَ.۱

. گاه «محلاً منصوب» است، بنابر مفعولیّت (اگر بعد از فعل متعدی قرار گیرد)، مانند: رُب� رَجُلٍ صَالِحٍ لَقیتُ.۲

یٰ» انتهای غایتمعنای «حتّی» عبارت است از:معنی «حَت�
یٰ مَطلَعِ الْفَجْرِ (آن شب تا صبحگان شب رحمت و سلامت است). گاه در مورد «زمان» به کار می رود.۱ سَلاَمٌ هِيَ حَت�

یٰ الْبَابِ (تا دم در بدرقه اش کردم). گاه در مورد «مکان» به کار می رود.۲ عتُه حَت� شَی�

معانی «مُذْ مُنْذُ»
در صورتی که زمان انجام فعل، «ماضی» باشد، مانند: مَا رَا�یْتُهُ مُذْ یَومِ الْجُمُعَةِ (از روز جمعه او را ندیده ام). به معنی «مِنْ» ابتدای غایت.۱

در صورتی که زمان انجام فعل، «حاا» باشد، مانند: مَا رَا�یْتُ صَدِیقِی مُنْذُ یَومِنَا (در مدت امروز دوستم را ندیده ام). به معنی فِي.۲

حروف قَسَم

«واو، تاء، باء» در معنای «قسم» به کار می روند و از «حروف جرّ» نیز هستند.تعریف

اقسام

وَاِ� ، وَالْعَصرِمختص به «اسم ظاهر» است.. «واو» قسم.۱

تَاِ�مختص به «اسم جلاله ا�» است.. «تاء» قسم.۲

بِاِ� ، بِکَبر «اسم ظاهر» و «ضمیر» داخل می شود.. «باء» قسم.۳

نکته 

. یکی  از راه های «تأکید» در زبان عربی، «قَسَم» است. هر قسمی، جوابی دارد.۱

. جمله «جواب قسم» دو نوع است.۲
. گاه «اسمیّه» است.۱

. گاه «فعلیّه» است.۲

. برخی دخول «تاء» قَسَم بر «رَبّی» ، «ربّ الکعبة» و «الرّحمن» را نیز جایز دانسته اند.۳

مگر:«لام» جرّ با هر «اسم ظاهری» به صورت «مکسور» استعمال می شود.تبصره

. وقتی بر سر «اسمِ مستغاثی» بیاید که حرف «یا» مستقیماً بر آن داخل شده است.۱
مانند: یا لَلْحُسَینِ (علیه السلام)

. وقتی با ضمیر به کار می رود که در این صورت «مفتوح» است. مانند:۲
لَهُ ، لَهُمَا ، لَکَ ، لَنَا

به جز ضمیر «یاء» متکلم که «مکسور» است؛ مانند: «لِي».

نکته ها
. کاف هنگامی که «زائد» باشد، مفید «تأکید» است .۱

. گاهی «مَا» زائده کافّه (بازدارنده از عمل) به «کاف» جارّه متّصل می شود.۲
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. حروف استثناء. ۲

حروفی هستند که برای «خارج کردن اسمی از حکم ما قبلش» به کار می روند.تعریف

لا� ، عَدَا ، حَاشَا ، خَلا»حروف استثناء عبارت اند از: «ا�
لا� ال�ذِینَ آمَنُوا . . . نْسَانَ  لَفِي خُسْرٍ * ا� ن� الاْ� ا�

(همانا هر انسانی در زیانکاری است، مگر کسانی که ایمان آورده اند.)

سه حرف «عَدَا ، حَاشَا ، خَلا»:نکته

به اعتبار اینکه اسم بعد از خود را مجرور می کنند، جزء «حروف جرّ» هستند.

به اعتبار اینکه «معنی استثناء» دارند، جزء «حروف استثناء» به حساب می آیند.

به اعتبار اینکه «اسم بعد از خود را منصوب» می کنند، جزء «افعال» هستند.

. حروف نداء.۳

حروفی هستند که «با آن کسی یا چیزی را» صدا می زنند.تعریف

حروف نداء عبارت اند از:

�� فَاطِمَةُ ، �� عَبْدَاللهِ(ندای نزدیک)��

یْ یْ عَبْدَاللهِ(ندای متوسط)�� یْ فَاطِمَةُ ، �� ��

یَا ، هَیَا یَا فَاطِمَةُ ، هَیَا عَبْدَاللهِ(ندای دور)آ ، �� ��

یَا زیدٌ(ندای نزدیک، متوسط و دور)یَا

. حروف مشبّهة بالفعل.۴
حروف مشبّهة بالفعل عبارت اند از:

ن�  (همانا، به درستی که) ا�

لیَْتَ (ای کاش)

ن� (همانا، به درستی که) ��

لکن� (ولی، امّا)

ن� (گویا، مثل اینکه) کَ��

لعََل� (شاید، امید است)

بحث درباره این حروف در درس سیزدهم گذشت.

. حروف مُفاجاة.۵

حروف مُفاجاة دو حرف اند:

ذْ» به معنای «ناگهان» «ا�
ذْ دَارَتْ مَیَاسِیرُ فَبَیْنَمَا العُْسْرُ ا�

(پس در زمانی که سختی وجود داشت ناگهان آسانی ها به چرخش درآمدند)

«ا�ذَا» به معنای «ناگهان»
ذَا هِيَ ثُعبَانٌ مُبِینٌ لْقَیٰ عَصَاهُ فَا� فَ��

(سپس موسی عصایش را افکند که ناگهان اژدهایی بزرگ شد)

نکته ها
ذْ» و «ا�ذَا» گاه «ظرف زمان» واقع می شوند که در این صورت بنابر «مفعولٌ فیه» بودن، محلاً منصوب هستند.۱ . «ا�

. بعد از «ا�ذَا مُفاجاة»، همیشه «جمله اسمیه» می آید.۲

. حرف تنبیه.۶

حروفی هستند که برای «بیداری» و «آگاه کردن» مخاطب می آیند.تعریف

لا (آگاه بش!)حروف تنبیه عبارت اند از: مَا ، �� هَا عَلِی� بَشَرٌ کیَْفَ بَشَرٌ (هان، علی بشری است، چه بشری!)هَا ، ��

نکته ها

مَا» بر حتمی بودن ما بعدشان» دلالت می کنند.۱ لا» و «�� ن� حِزْبَ اللهِ هُمُ الغَْالِبُونَ. معمولاً «�� لا فَا� ��
(آگاه باشید! که فقط حزب الله غالب و  پیروز است)

مَا» قسم می آید.۲ مَا وَ اللهِ لاَ�قُومَن� (هان، قسم به خدا که حتماً به پا خواهم خواست). معمولاً بعد از «�� ��

یّ» در نداء وارد می شود.۳ اسُ. «هاء» تنبیه بر «�� هَا الن� ی� ��

. حروف تفصیل.۷

این حروف برای «تفسیر کردن» و «شرح دادن» مطلب ماقبل می آیند.تعریف

مّا»حروف تفصیل عبارت اند از: مّا» و «�� «ا�
ا کفَُورًا م� ا شَاکِرًا وَ ا� م� بِیلَ ا� ا هَدَیْنَاهُ الس� ن� ا�

(ما راه را نشان انسان داده ایم، حال خود او می خواهد سپاسگزار باشد یا ناسپاس و کفور)

. حرف سَکتْ.۸

تعریف
سکون و آرامشلغوی

به حرفِ «هاء» که به آخر بعضی کلمات، «ملحق» می شود.اصطلاحی

به دلیل «حفظ حرکتِ حرف آخر» آنهادلیل آمدن

نکته ها

. هاء سکت، «ضمیر» نیست و «مرجع ضمیر» هم ندارد.۱

. هاء سکت، همواره در حال قطع و وصل، «ساکن» است.۲

. هاء سکت، در قرآن کریم «نُه» بار به کار رفته است.۳
فَیَقُولُ هَاؤُمُ اقْرَءُوا کِتَابِیَهْ

ن�ي مُلاَقٍ حِسَابِیَهْ ا�ن�ي ظَنَنْتُ ��

. حرف تعریف.۹

اِشْتَرَیْتُ قَلمَاً ثُم� بِعتُ الْقَلمََالف و لام (اَلْ) است که بر این «نکره» درآمده، آن را «معرفه» می کند.تعریف
(قلمی خریدم، سپس همان قلم را فروختم)

اقسام «ال» تعریف

. الف و لام عهد.۱

هنگامی که اسمِ دارای «اَلْ»، در جمله یا جملات قبل نیز ذکر شده باشد.. ذکری.۱

زمانی که گوینده و  شنونده نسبت به اسم دارای «اَلْ» سابقه ذهنی داشته و نزدشان معلوم است.. ذهنی.۲

هنگامی که اسمِ دارای «ال» به دلیل وجود و حضور در زمان تکلم، تعیّن یافته باشد.. حضوری.۳

اشاره به «جنس» مدخولش دارد.. الف و لام جنس.۲

تمام مدخولش را در بر می گیرد.. الف و  لام استقراق.۳
. برای «افراد جنس» است.۱

. برای «صفات افراد» است.۲

سر «اسماء معرفه» در می آید.. الف و لام زائده.۴

. لازمه.۱

. غیرلازمه.۲

به خاطر اضطرار شیئی می آید.. للاضطرار.۱

گوشه چشمی به «معنای» مدخولش نیز دارد.. للمّح.۲

بخاطر کثرت استعمال آمده است.. بالغلبة.۳

. حرف تنوین.۱۰

علامت خاصی است که در انتهای برخی اسم ها قرار گرفته و نشان دهنده «نون ساکنی» است که «خوانده می شود» ولی «نوشته نمی شود».تعریف

کِتابٌ

کِتابٍ

کِتاباً

اقسام

بر سر «اسماء معرب» در می آید.. تَمَک�ن.۱

بر سر برخی از «اسماء مبنی» در می آید.. تنکیر.۲

. عوض.۳
. از «حرف» آمده است.۱

. از «جمله» آمده است.۲

سر «جمع مؤنّث سالم» در می آید.. مقابله.۴

و . . .

این علامت، در انتهای «اسماء الف و لام دار» و «اسماء غیرمنصرف» و «مضاف» قرار نمی گیرد.نکته
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. حروف ناصب.۱۱

حروفی هستند که بر «فعل مضارع» داخل شده و آن را «نصب» می دهند.تعریف

حروف ناصب عبارت اند از:

معنا را «مستقبل» می کند و همینطور «تأویل به مصدر» نیز می برد.ا�نْ (اینکه)

معنا را «نفی ابد» می کند.لَنْ (هرگز)

«تأویل به مصدر» می برد و «علت» قرار می دهد برای «ماقبلش».کَیْ (اینکه،در مقام تعلیل به کار می رود)

در «جواب» چیز دیگری واقع می شود.ا�ذَنْ (بنابراین)

بحث پیرامون این حروف، در درس چهارم گذشت.

. حروف جازم.۱۲

حروف جازم عبارت اند از:

«یک فعل» را جزم می دهد.لَمْ

ا «یک فعل» را جزم می دهد.لَم�

«یک فعل» را جزم می دهد.لام أمر

«یک فعل» را جزم می دهد.لا نهی

«دو فعل» را جزم می دهد.ا�نِ شرط

ا»: تفاوت های «لَمْ» و «لَم�

ا» مضارع را به «ماضی نقلیِ منفی» تبدیل می کند؛ ولی «لَمْ»، مضارع را به «ماضی مطلقِ منفی» تبدیل می کند.۱ . «لَم�

ا یَدخُلْ لَم�
(هنوز داخل نشده است)

لَمْ یَدخُلْ
(داخل نشد)

ا»، «توقع و انتظارِ وقوع فعل در آینده» هست؛ ولی در «لَمْ»، «هیچ گونه انتظاری» وجود ندارد.۲ . در «لَم�
ا یَدخُلِ الاْ�یمَانُ فِي قُلُوبِکُمْ وَ لَم�

(ایمان هنوز در قلب های شما داخل نشده است.)
ولی ممکن است بعداً داخل شود.

ا» با وجود قرینه و نشانه، جایز است حذف گردد؛ بر خلاف «لَمْ» که این چنین امکان را ندارد.۳ ا. فعلِ بعد از «لَم� ارَ  وَ لَم� جاهَدنَا الْکُف�
(با کافران به جهاد برخاستیم؛ ولی هنوز پیروز نشده ایم.)

نکته ها

»، (ساکن) شود.۱ . «لام أمر»ی که بر «فعل مضارع» داخل می شود و «مکسور» است، جایز است بعد از سه حرفِ «واو ، فاء ، ثُم�
فَلْیَسْتَجِیبُوا لِي

وَلْیُؤْمِنُوا بِي

. حرف «ا�ن» شرط در صورت داخل شدن بر فعل ماضی و مضارع، مضارع را «لفظاً مجزوم» و ماضی را «محلاً مجزوم» می کند؛ چون فعل ماضی، «مبنی» است.۲

. معمولاً بعد از «ا�نْ» دو فعل می آید که اولی را «شرط» و دومی را «جزاء یا جواب شرط» گویند.۳

صورت های قرارگیری فعل ماضی و مضارع، اگر فعل شرط و جزاء باشند:

ا�نْ تَنْصُرنِي ا�نْصُرکَ (اگر مرا یاری کنی، تو را یاری می کنم.). گاه هر دو «مضارع» هستند.۱

ا�نْ نَصَرتَ زیداً نَصَرَکَ (اگر زید را یاری کنی، تو را یاری می کند.). گاه هر دو «ماضی» هستند.۲

ا�نْ تَنْصُرهُ نَصَرَکَ (اگر او را یاری کنی، تو را یاری می کند.). گاه شرط، «مضارع» و جواب آن، «ماضی» است.۳

ا�نْ نَصَرتَنِي اَنْصُرکَ (اگر مرا یاری کنی، تو را یاری می کنم.). گاه شرط، «ماضی» و جواب آن، «مضارع» است.۴

حروف شرط عبارت اند از:. حروف شرط.۱۳

ا�نْ

ا�نْ ذَهَبْتَ ذَهَبْتَ (اگر بروی می روم)برای زمان «آینده» استعمال می شود، اگر چه بر فعل ماضی داخل شود.

ا�لاّ تَنْصُرُوهُ فَقَد نَصَرَهُ اُ�گاهی بعد از «ا�نْ»، حرف نفی «لا» قرار می گیرد و به صورت «ا�لاّ» درمی آید.
(اگر پیامبر را یاری نکنید، خداوند حتماً او را یاری خواهد کرد.)

لَوْ
لَو کَانَ فِیهِمَا آلِهَةٌ ا�لا� اُ� لَفَسَدَتَاغالباً بر زمان «گذشته» دلالت می کند.

(اگر در زمین و آسمان خدایانی غیر از ا� بود، حتماً زمین و آسمان تباه و نابود می شدند.)

لَو یَقُولُ (اگر بگوید)گاهی «لَو» بر زمان «آینده» دلالت می کند.

برخی این حرف را جزء «اسم شرط» می دانند.ا�ذْمَا

. حرف تحقیق.۱۴

به حرف «قَد»، «حرف تحقیق» گویند.

حرف تحقیق از لحاظ معنایی

اگر بر فعل «ماضی» درآید، «دو معنا» دارد:
قَد ا�فْلَحَ الْمُؤمِنُونَ (به تحقیق مؤمنان رستگار شدند.). تحقیق و تأکید.۱

قَد ضَرَبْتُ زیداً (کمی قبل زید را زدم.). بیان نزدیکیِ وقوع فعل ماضی به زمان حال.۲

اگر بر فعل «مضارع» درآید، «دو معنا» دارد:

ع.۱ . توق�
قَد یَقْدِمُ الْمُسَافِرُ الْیَومَ (ممکن است مسافر امروز وارد شود.)(انتظار داشتن)

قَد یَصدُقُ الْکَذُوبُ (دروغگو گهگاهی راست می گوید.). تقلیل.۲

. حروف تحضیض.۱۵

طلب با تندی و توبیخ را تحضیض می گویند که در مقابل حروف عرض هست که طلب با نرمی را می رسانند.تعریف

هریک از این چهار حرف، به معنی «چرا نه؟» است.لَوْلاَ ، لَوْمَا ، ا�لا� ، هَلاّحروف تحضیض عبارت اند از:

اگر این حروف:

معنی «توبیخ و سرزنش» دارند.بر فعل «ماضی» داخل شوند
لَوْلاَ آمَنْتَ (چرا ایمان نیاوردی؟)

هَلاّ اجْتَهَدتَ (چرا کوشش نکردی؟)

معنی «ترغیب و تشویق» دارند.بر فعل «مضارع» داخل شوند

ا�لاّ تُؤْمِنُ (چرا ایمان نمی آوری؟) یعنی: ایمان بیاور!

لَوْلاَ تَسْتَغْفِرُونَ اَ� لَعَل�کُمْ تُرحَمُونَ
(چرا از خداوند طلب آمرزش نمی کنید که مورد رحمت او قرار گیرید؟)

. حروف استقبال.۱۶

سَنَمُوتُ وَ سَوْفَ یُحَاسِبُنَا اُ�«سین» و «سَوفَ»حروف استقبال عبارت اند از:
(به زودی خواهیم مُرد و بعد از آن خداوند به حسابرسی ما خواهد پرداخت.)

بر فعل «مضارع» داخل می شوند و آن را به «زمان آینده» مختص می کنند.عمل حروف استقبال

«سوف» نسبت به «سین»، استقبالش بیشتر و دورتر است.فرق بین «سین» و «سوف»
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)۵. حروف (۳۹درس سی و نهم

. حروف عطف.۱۷

حروفی هستند که «دوکلمه» یا «دوجمله» را به یکدیگر متصل می کنند.تعریف

حروف عطف عبارت اند از:

واو (و) ، فاء (پس) ، ثُم� (سپس)

اَوْ (یا) ، اَمْ (یا) ، بَلْ (بلکه)

ی (تا،حتّی) لا (نه) ، لکِن (ولی) ، حَت�

اقسام و انواع حروف عطف

این حروف عبارت اند از:. حروفی که باعث شمول حکم «معطوف علیه» نسبت به «معطوف» می شوند.۱
ی واو ، فاء ، ثُم� ، حَت�

این حروف عبارت اند از:. حروفی که حکم را «بدون تعیین»، به «یکی از دو طرف» نسبت می دهند.۲
ا�و ، ا�م

این حروف عبارت اند از:. حروفی که حکم را «به طور مشخص»، به «یکی از دو طرف» نسبت می دهند.۳
لا ، لکِنْ ، بَلْ

دو کاربرد حرف «أم»:
. متصله.۱

گاه به منظور «برابر و مساوی بودن حکم» بین دو طرف عنوان می شود، که بعد از «همزه تسویه» قرار می گیرد.

گاه هم به منظور «نسبت دادن سؤال» به یکی از دو طرف قرار می گیرد، که بعد از «همزه استفهام» می آید.

گاه برای «اِضراب» و روی آوردن به کلام جدیدی آورده می شود که در این صورت «ا�مْ» دیگر عاطفه نیست.. منقطعه.۲

. حرف رَدع یا انکار.۱۸
تعریف

حرفی است که برای «طرد و ابطال و انکار» کلام ماقبل می آید.

و به معنای «هرگز، نه چنین است» می باشد.

»حرف ردع عبارت است از: «کَلا�

. حروف استفهام.۱۹

حروفی هستند که برای «پرسش و سؤال و طلب فهم» می آیند.تعریف

انواع استفهام
جوابش با «جمله» است.. تصوّری.۱

جوابش با «بله یا خیر» است.. تصدیقی.۲

حروف استفهام عبارت اند از:
هم «تصوّری» و هم «تصدیقی» می تواند باشد.همزه ( أ )

همیشه به صورت «تصدیقی» است.هَلْ

صورت وارد شدن «همزه» استفهام و «هَل» بر جمله:

   «جمله»+«أ»   

اسمیّهٔ
ا� زیدٌ یَضْرِبُ؟«مثبت»

ا� مَا فیکُمْ عَالِمٌ؟«منفی»

فعلیّهٔ
ا� حَسِبَ الن�اسُ؟«مثبت»

ا� لَمْ ا�عهَد ا�لَیْکُمْ؟«منفی»

   «جمله»+«هَلْ»   
هَلْ أنتُمْ مُجْتَمِعُونَ؟«مثبت»اسمیّهٔ

لُمَاتُ وَ الن�ورُ؟«مثبت»فعلیّهٔ هَلْ تَسْتَوِي الظ�

معانی همزه

گفته شد.. استفهام.۱

سَوَاءٌ عَلَیْهِمْ ا�سْتَغْفَرتَ لَهُمْ ا�مْ لَمْ تَسْتَغْفِر لَهُمْبرقراری تساوی بین دو چیز. تسویه.۲
(یکسان است برای آنها، چه برای شان آمرزش بخواهی یا آمرزش نخواهی.)

. انکار.۳
ا�یُحِب� ا�حَدُکُمْ ا�نْ یَا�کُلَ لَحمَ ا�خِیهِ مَیْتًا فَکَرِهْتُمُوهُ. انکار ابطالی.۱

(آیا کسی از شما دوست می دارد که گوشت برادر مرده اش را بخورد، پس حتماً از آن اکراه خواهید ورزید.)

ا� غَیْرَ اِ� تَدعُونَ؟ (آیا جز خدا را می خوانید؟!). انکار توبیخی.۲

. حروف نفی.۲۰
حروف نفی عبارت اند از:

مَا ، لا ، ا�نْ

ا ، لَنْ ، کَلا� (به اعتبار معنی) لَمْ ، لَم�

از همه حروف نفی در دروس گذشته به مناسبت، بحث شده است.

. حروف جواب.۲۱

نَعَم ، إی ، ا�جَل ، جَیْرِ ، بَجَلْ ، جَلَلْ ، بَلیٰ ، لاحروف جواب عبارت اند از:

اقسام حروف جواب

«نَعَمْ ، إی ، ا�جَلْ ، جَیْرِ ، بَجَلْ ، جَلَلْ». حروفی که معمولاً برای «تصدیق خبر یا جواب پرسش ما قبل» می آیند.۱

«بَلیٰ». حرفی که غالباً برای «ردکردنِ سؤال نفی ماقبل» می آید و نفی آن را به اثبات تبدیل می کند.۲

«لا». حرفی که برای «تکذیب خبر» یا «جواب منفی» به «پرسش ماقبل» می آید.۳

. حروف تفسیر.۲۲

حروفی هستند که برای تفسیر و توضیح «مفرد» یا «جمله» آورده می شوند.تعریف

حروف تفسیر عبارت اند از:
فقط برای تفسیر «جملات» به کار می رود.ا�نْ

برای تفسیر «مفرد» و «جمله» به کار می رود.ا�یْ

از نظر اعرابکلمه بعد از «ا�یْ»
یا «عطف بیان» برای ماقبل است.

یا «بدل» برای ماقبل است.

شرایط «ا�نْ» تفسیریه

. قبل و بعد آن، «جمله» باشد و بین دو جمله بیان شده باشد.۱

. جملهٔ قبل دارای معنای «قَول» بوده، اما لفظ «قَول» را نداشته باشد.۲

. «حرف جرّ» بر آن داخل نشده باشد.۳

. حروف مصدری.۲۳

در کلام عرب «پنج حرف» وجود دارد که «معمولِ» خود را به «مصدر»، تأویل می برند.تعریف

حروف مصدری عبارت اند از:

اُحِب� ا�نْ یَذْهَبَ زیدٌ ا�لَیٰ الْمَدرَسَةِفقط بر سر «فعل» داخل می شود.. ا�نْ.۱

۲. عَجِبْتُ مِنْ ا�ن� زیداً ضَرَبَ عمرواًفقط بر سر «جمله اسمیّه» وارد می شود.. ا�ن�

جِئْتُ لِکَیْ ا�کْرِمَ أبِيفقط بر «فعل مضارع» داخل می شود.. کَیْ .۳

ضَاقَتْ عَلَیْهِمْ الأرضُ بِمَا رَحُبَتْبر فعل «ماضی» یا «مضارع» و یا «جمله اسمیّه» وارد می شود.. مَا.۴

بر فعل «ماضی» و «مضارع» داخل می شود.. لَوْ.۵
» باشد. رُ ألفَ سَنَةٍباید قبل اش فعل «وَد� ، یَوُد� یَوَد� أحَدُهُم لَوْ یُعَم�

. حروف زائد.۲۴

حروفی هستند که به صورت «زائد» در کلام می آیند و حذفشان هیچ گونه اختلالی در معنای جمله به وجود نمی آورد.تعریف

فایده
کلام را «زیبا» می کنند.. فایده لفظی.۱

معنای جمله را «تأکید» می کنند.. فایده معنوی.۲

«باء ، لام ، کاف ، إنْ ، أنْ»بعضی از این حروف عبارت اند از:

تقسیمات حروف

حروف به اعتبارِ «ماده»:تقسیم اول

ة .۱ . اُحادی�
«همزه ، باء ، تاء ، سین ، فاء ، کاف ، لام ، نون ، هاء ، واو . . .»(یک حرفی)

ة .۲ . ثُنائی�
«آ ، إذْ ، اَلْ ، ا�مْ ، ا�نْ ، ا�نْ ، ا�وْ ، ا�یْ ، ا�ی ، بَلْ . . .»(دو حرفی)

ة.۳ . ثُلاثی�
«ا�جَل ، إذا ، اِذَنْ ، اَلا ، إلیٰ ، اَما ، إن� ، أن� ، اَیا ، بَلیٰ . . .»(سه حرفی)

ة.۴ . رُباعی�
ی ، کَا�ن� ، کَلاّ ، لکِنْ ، لَعَل� . . .»(چهار حرفی) ا ، حَاشَا ، حَت� ا ، اِم� «ا�لاّ ، إلاّ ، اَم�

ة.۵ . خُماسی�
» (از حروف مشبّهة بالفعل) است.(پنج حرفی) فقط یک حرفِ «لکِن�

حروف به اعتبارِ «اختصاص»:تقسیم دوم

حروف «جرّ ، استثناء ، مشبّهة بالفعل ، ندا ، تنبیه ، مفاجاة و . . .»فقط بر سرِ «اسم» درمی آیند.. مختص به اسم.۱

حروف «جازم ، ناصب ، شرط ، توقّع ، تحضیض ، استقبال و . . .»فقط بر سرِ «فعل» درمی آیند.. مختص به فعل.۲

حروف «عطف ، استفهام ، نفی ، تفسیر و . . .»هم بر سرِ «اسم» و هم «فعل» درمی آیند.. مشترک.۳

حروف به اعتبارِ «عامل و غیرعامل بودن»:تقسیم سوم

«فِي ، لَنْ ، لَمْ». حروفی که همیشه «عامل»اند.۱

«هَلْ ، نَعَم ، قَد». حروفی که همیشه «غیرعامل»اند.۲

«لا». حروفی که «گاه عامل و گاه غیرعامل»اند.۳
زمانی که «ناهیه» باشد، «عامل» است.

زمانی که «نافیه» باشد، «غیرعامل» است.

مانند «مَا» و «فِي» که گاهاً به معنای حرف و اسم و فعل به کار می روند.برخی از کلمات در مقام استعمال، به معانی متعددی به کار می روند.نکته
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 . اقسام و احکام کلمه و جمله۴۰درس چهلم

مسند و مسندٌ إلیه واقع شدن اقسام کلمه

هم «مسند» و هم «مسندٌ إلیه» واقع می شود.. اسم.۱

«مسند» واقع می شود ولی «مسندٌ إلیه» واقع نمی شود.. فعل.۲

نه «مسند» و نه «مسندٌ إلیه» واقع می شود.. حرف.۳

جمله

جمله، مرکبی است که تشکیل شده از «مسند» و «مسندٌ إلیه» است.تعریف

اقسام

قسم اول:

جمله ای است که معنای «کامل و تامی» را به مخاطب می رساند.. جمله کامل.۱
قَد ا�فْلَحَ الْمُؤمِنُونَدر این صورت به آن «کلام» نیز می گویند.

جمله ای است که معنای «کامل و تامی» را به مخاطب نمی رساند.. جمله ناقص.۲
ا�نْ تَنْصُرُوا اَ�در آن صورت به آن «کلام» گفته نمی شود.

قسم دوم:
سَعیدٌ ا�بُوهُ عَادِلٌجمله ای است که «خبر» آن از «یک جمله» تشکیل شده است.. جمله کبریٰ .۱

«ا�بُوهُ عَادِلٌ» در جمله «سَعیدٌ ا�بُوهُ عَادِلٌ»جمله ای است که خود، «خبر» واقع شود.. جمله صغریٰ.۲

اعراب

تمام اقسام جمله از نظر «اعراب»، در حکم «کلمات مبنی» هستند و اعرابشان «محلی» است.

جمله ها به لحاظ داشتن یا نداشتن محل اعراب، بر دو قسم اند:
. جمله هایی که «محلی از اعراب» دارند.۱

. جمله هایی که «محلی از اعراب» ندارند.۲

جمله هایی که محلی از اعراب دارند:

جمله ای که «خبر» واقع شود  .. جمله خبر.۱
. گاهی «محلاً مرفوع» است .۱

. «خبرِ مبتدا» باشد.۱

. یا «خبر لای نفی جنس» باشد.۲

. یا «خبرِ حروف مشبّهة بالفعل» باشد.۳

خبرِ افعال ناقصه، مقاربه و حروف شبیه به «لَیْسَ» باشد.. گاهی «محلاً منصوب» است.۲

همیشه «محلاً منصوب» خواهد بود.جمله ای که «حال» واقع شود.. جمله حال.۲

همیشه «محلاً منصوب» خواهد بود.جمله ای که «مفعول به» واقع شود.. جمله مفعولٌ به .۳

همیشه «محلاً مجرور» خواهد بود.جمله ای که «مضاف الیه» واقع شود.. جمله مضاف الیه.۴

همیشه از «اعراب متبوعش تبعیّت» می کند.جمله ای که «تابعِ مفرد» باشد.. جمله تابع مفرد.۵

در این صورت از «اعراب متبوعش تبعیّت» خواهد کرد.جمله ای که «تابع جمله ای» ست که «محلی از اعراب» دارد.. جمله تابع جمله دارای محل اعراب.۶

این جمله، همیشه «محلاً مجزوم» خواهد بود.. جمله جواب شرط جازم  و مقرون به «فاء» یا «إذا» فجائیّه.۷

جمله هایی که محلی از اعراب ندارند:

. جمله إبتدائیّه .۱
(استینافیّه)

ا�ن�ا ا�نزَلنَاهُ فِي لَیلَةِ القَدرِ

مٰواتِ وَ الا�رضِ اُ� نُورُ الس�

این جمله معمولاً «بین دو چیز» واقع می شود و برای «تقویت کلام» می آید.. جمله معترضه.۲

ره.۳ برای «توضیح و تفسیر» جمله ماقبل آمده است.. جمله مفس�

وَ العَصرِ ا�ن� الا�نسَانَ لَفِی خُسرٍ. جمله جواب قسم .۴

. جمله صله.۵
اَل�ذِینَ یُؤمِنُونَ بِالغَیبِ

مٰواتِ وَ الا�رضَ هُوَ ال�ذِی خَلَقَ الس�

اکَ نَستَعینُجمله ای که «تابع جمله دیگری» است که «محلی از اعراب» ندارد.. جمله تابع جمله بدون محلّ اعرابی.۶ اکَ نَعبُدُ وَ إی� إی�

عَ العَالِمُ عِلمَهُ اسْتَنْکَفَ الجَاهِلُ ا�نْ یَتَعَل�مَ. جواب شرط غیرجازم یا جواب غیرمقرون به «فاء» یا «إذا»ی فجائیّه.۷ ا�ذا ضَی�

نکته ها

. «مسندٌ إلیه»، کلمه ای است که «حکمی به آن اسناد» شده است؛ مانند فاعل و مبتدا.۱

. «مسند»، همان «حکمی است که اسناد» داده شده است؛ مانند فعل و خبر.۲

. غالباً جمله هایی که دارای «محلی از اعراب» هستند، در موضع «مفرد» واقع می شوند.۳
رٌ رَ ← ا�ن�هُ مُفَک�رٌ وَ مُقَد� ا�ن�هُ فَک�رَ وَ قَد�

کانَ عَلی� یَحکُمُ بِالعَدلِ ← کانَ عَلِی� حاکِماً بِالعَدلِ
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